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 دبير شوراى عالى انقلاب فرهنگى در پاسخ به قدس:
سند 2030 در بخش آموزش به صورت كامل متوقف شده است

واكنش ها به افزايش 3 تا 6 برابرى عوارض خروج از كشور
وقتى «گردشگرى» قربانى حمايت از « ميراث فرهنگى » مى شود 

كتاب؛ يارى كه با آن نامهربان 
شده ايم

مجيد صوفى: رهبر معظم انقلاب مى فرمايند: «براى 
يك ملت، خسارتى بزرگ است كه افراد آن با كتاب سر 

و كارى نداشته باشند».
بر كسى پوشيده نيست كه كتابخوانى نسبت به دهه هاى 
گذشــته از رونق كمترى برخوردار است. اين كاهش، 
دلايل و عوامــل فراوانى دارد. عواملــى همچون گران 
بودن كتــاب، جذابيت كمِ كتاب ها، فقــر كتابخانه ها، 
تغيير سبك زندگى، سرعت محور شدن جامعه، توسعه 
اينترنت و در دسترس بودن منابع اطلاعاتى در فضاى 
مجازى و... البته مسائل فرهنگى هم قطعاً در پايين بودن 

ميزان مطالعه نقش اساسى دارد.
اما به گفته كارشناسان يكى از دلايل اصلى كاهش سرانه 
مطالعه، رفتار اشتباه آموزشى دهه هاى گذشته است. 
روزگارى كه در سيستم آموزشى، كسب نمره قبولى تنها 
به حفظ كردن طوطى وار كتاب ها وابسته بود. كابوس 
شب بيدارى هاى ايام امتحان و حفظ كردن خط به خط 
كتاب باعث شد، كودكان آن روزها كه اكنون بيشتر آن ها 
از درس خواندن فارغ شده اند، نسبت به كتاب شرطى 
شوند. آن هم شرطى سازى منفى. رغبت و اشتياق واقعى 
دانش آموزان آن روزگار به كتــاب را مى توان در نحوه 
برخورد آن ها با كتاب بعد از پايان امتحانات جست وجو 
كرد. سيستم آموزشى ما هيچ گاه نتوانست، كتاب را «يار 

مهربان» معرفى كند.
براى احياى فرهنگ كتاب خوانى هــر اندازه كار انجام 
شــود، باز هم كم اســت. در جامعه بايد به گونه اى كار 
فرهنگى و همه جانبه انجام شود كه مطالعه و كتابخوانى 
بخشــى از يك زندگى ســالم و موفق معرفى شده در 
آحاد جامعــه بخصوص در كــودكان و دانش آموزان با 
شكل گيرى اصلاحات لازم در سيستم آموزشى، شوق 

مطالعه كردن احيا شود.
طبق آمارهــا اگر فردى هر شــب به جاى تماشــاى 
تلويزيون و يا تلف كردن بيهــوده وقت خود در فضاى 
مجازى (و نه استفاده بهينه از آن) فقط 15 دقيقه مطالعه 
كند، حدوداً ســالى 15 كتاب خوانده است و تبديل به 
يكى از باسوادترين افراد نســل خود مى شود. مطالعه 
كردنى كه آرامش بخش است و از بين برنده استرس و 
فشار كار روزانه. باعث افزايش تمركز، افزايش اطلاعات 
عمومى، افزايش قدرت تجزيه و تحليل شده، دايره لغات 
را گسترش مى دهد و در كنار آن مهارت هاى نوشتارى را 
زياد مى كند. افزون بر آن حافظه را تقويت كرده به نوعى 
ورزش مغز محسوب مى شود و از همه مهمتر باعث غناى 

فرهنگى و رشد فردى و اجتماعى مى شود.
يكى از روش هاى مؤثــر در بالا بردن ســرانه مطالعه 
در ســال هاى آينده، تمركز بر دانش آموزان و مأنوس 
كردن آن ها با كتاب و ايجاد شــوق و اشتياقى مضاعف 
براى مطالعه كردن اســت. بايد دانش آموز در سيستم 
آموزشى، پژوهشــگر بار بيايد و حتى در گفت و گوهاى 
روزمره منبع و مأخذ كلام برايش اهميت داشته باشد. 
بى شــك در جامعه اى كه افراد آن اهل مطالعه كردن 
باشــند، قدرت تجزيه و تحليل افزايش يافته و در برابر 

معضلات اجتماعى مصون تر مى شوند.

يادداشت
امنيت اطلاعاتفضاى مجازى

مهر: پژوهشــگران موفق به ابداع روش جديدى براى تزريق كدهاى مخرب به 
تمامى نسخه هاى سيستم عامل ويندوز شده اند كه شناسايى آن ها را توسط نرم 
افزارهاى ضدويروس ناممكن مى كند. به گزارش تك اســپات، اين روش توسط 
دو محقق امنيتى ابداع شده و Process Doppelgänging نام گرفته است. 
تمامى نرم افزارهاى ضدويروســى كه به منظور شناســايى كدهاى تزريق شده 
بدين شيوه به كار گرفته شده اند، موفقيتى كسب نكرده اند. در اين روش حافظه 
رايانه هاى مجهز به سيستم عامل ويندوز دستكارى شــده و داده هايى به آن ها 
تزريق مى شود كه باعث مى شود فرايند عادى اجراى برنامه هاى مختلف متوقف 

شده و كدهاى مخرب بتوانند به طور مخفيانه فعاليت كنند. در اين روش فرايندهاى بالا آمدن ويندوز در حافظه رايانه به طور دائمى 
و غيرقابل بازگشت دستكارى شده ولى اين دستكارى براى برنامه هاى امنيتى قابل تشخيص نيست. گفته مى شود مايكروسافت 

در تازه ترين نسخه از ويندوز 10 موسوم به Fall Creators Update ۱۰ Windows مشكل يادشده را برطرف كرده است.  

روشى تازه براى آلوده كردن تمامى نسخه هاى ويندوز
 

فارس: يك مرد 20 ساله اهل ايالت فلوريدا به عنوان عامل هك گسترده سايت 
اوبر در سال گذشته شناسايى شده اســت؛ هكى كه باعث سرقت اطلاعات بيش 
از 57 ميليون مسافر و راننده اوبر شد. به گزارش وى ترى، رسانه ها افشا كرده اند 
كه اوبر براى مخفى كردن اين رسوايى هكرى گسترده صدهزار دلار به اين هكر 

رشوه داده است.
مبالغ پرداختى به هكرهاى شناســايى كننده آسيب پذيرى هاى امنيتى اوبر 
در قالب يــك برنامه اعطاى جايزه، بين 5 تا 10 هزار دلار در نوســان بوده و 
سابقه نداشته كه از اين طريق 100 هزار دلار به هكرها پرداخت شود. مديران 

امنيتى ارشــد اوبر كه از اين طريق بى كفايتى خود را مخفى كرده بودند، از گزارش موضوع به نهادهاى امنيتى خوددارى 
كرده بودند. با افشاى اين رســوايى، دارا خسروشــاهى مدير جديد و ايرانى الاصل جديد اوبر دو نفر از مديران امنيتى اين 

شركت را اخراج كرد.

عامل هك گسترده «اوبر» شناسايى شد

 زندگى/ سيد حسين ميربهرسى     
هنوز خزان كاملاً از راه نرســيده است 
كه آنــان از راه مى رســند. خســته و 
گرسنه و تشنه. روز ها بال زده اند، بدون آنكه فرصتى 
براى اندكى آسودن و گلويى  تركردن داشته باشند. 
مســيرى طولانى به درازاى فاصله سيبرى و مناطق 
دوردست قطب شمال تا سواحل جنوبى درياى خزر 
را پرواز كرده اند. هنوز چند برگى بيشتر از درختان 
جنگل هاى شــمال كشورمان بر زمين نيفتاده است 
كه برگ ريزان اين پرندگان بى پناه بدون آنكه حتى 
فرصت نوشــيدن يك قطره آب يا برچيدن يك دانه 
را داشته باشند، آغاز مى شود. شكارچيانى سنگدل، 
آن ها را هدف گرفته، بر زمين سرنگونشان مى كنند 
تا شاليزارهاى خالى از برنج را به خون اين مسافران 

خسته، آغشته كنند.
كشور پهناور ما، ظرفيت زيادى براى كوچ و مهاجرت 
پرندگان وحشى از عرض هاى بالاتر و شمالى دارد. هر 
نقطه اى را در اين سرزمين گسترده كه داراى تالاب، آب 
بند و يا مردابى باشد، مى توان صاحب ظرفيت بالقوه اى 
در پذيرش و فرود پرندگان مهاجر و زمســتان گذر به 

شمار آورد. 

* برنج طارم؛ هديه پرندگانى كه كشته مى شوند
نام فريدونكنار در ذهن هر ايرانى، نخست تداعى كننده 
برنج مرغوب و خوش عطرى به نام طارم محلى است. 
از عجايب روزگار اين است كه همين پرندگانى كه در 
قتلگاه اين منطقه كشــته مى شــوند به مدت 6 ماه با 
فضولات خود اين شاليزارها را غنى سازى مى كنند. كود 
پرندگان وحشى كه به آن «گوانو» گفته مى شود بتدريج 
در شاليزارها حل مى شود و زمين را براى كشت شالى 

و محصولى پربار و عالى به نام «طارم» آماده مى كند.
محيط زيست مازندران سال هاى سال است كه در ظاهر 
براى كاهش آمار كشتار پرندگان مهاجر تلاش مى كند، 

اما درمانده و مستأصل شده است و بهانه اصلى نيز، گژ 
خوردن صيد پرندگان با معيشــت مردم بومى منطقه 
است. براســاس آمارهاى غير رسمى، بين يك تا يك و 
نيم ميليون از بيش از 4 ميليون پرنده اى كه هرسال وارد 
فضاى كشور مى شوند، هيچ گاه راه آمده را باز نگشته اند 

و پيكر بى جان آن ها روانه بازار هاى فروش مى شود.
نقطه اصلى و اوج اين صيد بى رويه در فريدونكنار اتفاق 
مى افتد. هر چند اين اتفاق ناخوشــايند در تالاب هاى 
خوزســتان نيز به طور محدود رخ مى دهد، ولى قابل 
مقايسه با فريدونكنار نيست و در هيچ جاى ايران شاهد 

چنين كشتار وسيع پرندگان نيستيم.
* چگونه «شاليكاران» تبديل به «شكارچيان» 

شدند؟
پرسش اساسى براى دوستداران طبيعت و هموطنان 
اين است كه چه دلايلى عامل تبديل رفتار يك كشاورز 
غيور و زحمتكش فريدونكنارى از شاليكارى به صيادى 
بى رحم و دست كم بى تفاوت است؟ چگونه اين شاليكار، 
بهار و تابستان به رغم اطلاع از رفتار خشنى كه مى داند با 
انتقاد و سرزنش هموطنان و حتى ديگر ملل جهان روبه 
رو مى شود، باز هم راضى به انجام آن در پاييز و زمستان 
مى شود؟ آيا در اين بخش از كشــور با پديده جديدى 
شامل فقر مفرط اقتصادى يا كمبود فزاينده مواد غذايى 

و گرسنگى پنهان اجتماعى روبه رو هستيم؟ 
اين كه در سطح بين المللى از ايران به عنوان رتبه دوم 
كشــتار پرندگان و از تالاب هاى فريدونكناربا 5700 
هكتار مساحت نيز به عنوان سلاخ خانه پرندگان مهاجر 
نام برده شود، اصلاً زيبنده ايران اسلامى نيست و باعث 
سرافكندگى مسئولان ما در مجامع بين المللى است. 
مردم ديگر نقاط كشور مى پرسند آيا ما تاكنون به دليل 
قتل عام نكردن پرندگان مهاجر از گرسنگى مرده ايم؟ 

براســتى در حالى كه قيمت يك غاز وحشــى در بازار 
پرنده فروشان فريدونكنار به هر قطعه 200 هزار تومان 
مى رسد، كدام انســان بى بضاعت و مستمندى آن را 

مى خرد؟ آيا خريدار بى بضاعت است يا فروشنده؟ قدر 
مسلم اينكه هم فروشنده داراى تمكن مالى است و هم 
خريدارى كه معمولاً مركزنشين است و در هوس ميل 
كردن يك وعده كباب غاز وحشى راهى شمال كشور و 
فريدونكنار شده است. كافى است براى اثبات اين ادعا، 
مسئولان ســرى به اين بازار بزنند، هرچند در كمال 
تأسف هم ســر مى زنند و هم از خريداران برخوردار از 

تخفيف ويژه آن هستند!
* از فريدونكنار تا لنگرود

بتازگى در يكى از بررســى هاى صورت گرفته، توسط 
يك مؤسســه مطالعاتى اروپايى، مشخص شد كه در 
دو دهه گذشــته، حدود 450 ميليون قطعــه از آمار 
پرندگان وحشى شمال و شمال غرب اروپا كاسته شده 
و انگشــت اتهام آنان به ســوى ايران به عنوان دومين 

قتلگاه پرندگان است.

دامنه ايــن ناهنجارى بــه دليل حاشــيه امنى كه 
توسط مســئولان محلى ايجاد شــده است بتازگى 
گســترش يافته و براى مثال در حالى كه تا چندى 
پيش صيادان انگشــت شــمار گيلانى براى فروش 
پرندگان صيد شده شان مجبور بودند به فريدونكنار 
سفر كنند، در حال حاضر و از ســال گذشته، شاهد 
راه اندازى بازار فروش اين پرندگان بى پناه در بازار 
ماهى فروشان لنگرود هستيم كه از اين بابت بايد به 
مســئولان منطقه تبريك گفت و از تسهيلات فراهم 

شده، توسط آنان تشكر كرد!
پرسش مهم اين است كه آيا ميليون ها كشاورز سراسر 
كشور در روزهاى استراحت طبيعت و زمين در پاييز و 
زمستان، در انتظار حمله به ســرمايه هاى ملى و تاراج 
طبيعت و كشتار موجودات ساكن و مهمان مى نشينند؟ 
هزاران سال مردم و بويژه كشاورزان سخت كوش اين 

مرز و بوم در فصل هاى سرد سال و هنگام خواب زمين 
و طبيعت چه مى كرده اند كه استثنائا تعدادى از بوميان 
شريف فريدونكنار يادشان رفته و يا تن به آن نمى دهند؟ 
اگر وانت وانت خالى كردن لاشه هاى پرندگان در خطر 
انقراض بخشى از معيشت مردم اين منطقه است، پس 
قطع درخت هاى جنگلى و يا قاچاق خاويار گرانبهاى 
ايرانى وفروش بنزين وگازوئيــل و ده ها نمونه ديگر در 
سراسر كشور نيز معيشــت مردم آن مناطق به شمار 

مى رود و نبايد با آن ها مقابله كرد.
* با كشتار پرندگان مهاجر چه بايد كرد؟

به هر حال و با شكست عملى طرح پنج ساله كه براساس 
آن قرار بود بتدريج دامگاهداران ضمن برخوردارى از 
روش هاى جايگزين نسبت به جمع آورى دام هاى خود 
اقدام كرده به همان روش ســنتى دوما بازگردند (كه 
البته اين روش هم كشتن پرندگان اما در ابعاد كوچك تر 
و با استفاده از تفنگ است) به نظر مى رسد، طرح هاى 
در ظاهر دهان پركنِ ديگر نيز مفيد و كارساز نباشد و 
بايد از روش هاى ديگرى كه در كوتاه مدت قابليت اجرا 

داشته باشد، بهره برد.
فشار مضاعف رسانه ها، بيدار كردن مديران استان هاى 
شــمالى از خوابى كه حاصلش نابــودى قريب الوقوع 
پرندگان است، توجيه تورها و تورگردان ها براى برخورد 
درســت با اين پرندگان و نخريدن پرنــدگان مظلوم 
كشتار شده، توجيه و فرهنگ ســازى در ميان جوامع 
محلى، برگزارى پويش هاى مردمــى براى نخريدن و 
نخوردن گوشت اين پرندگان و سرانجام در نظر گرفتن 
مجازات هاى سختِ قانونى و اجراى آن درباره كسانى 
كه نسبت به كشتار انبوه اين پرندگان اقدام مى كنند، 
مهم ترين راه هايى اســت كه بايد هر چه زودتر اجرايى 
شوند، در غير اين صورت تا چند سال ديگر نه نشانى از 
اين پرندگان مهاجر خواهد ماند و نه نشانى از چهره و 
فرهنگى كه ايرانيان در دنيا به آن شهرت دارند و به آن 

افتخار مى كنند.

دامنه پرنده كُشى از فريدونكنار به لنگرود رسيده است

نسل كشى پرندگان مهاجر در برابر چشم مسئولان 
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با پيروزى مقابل نفت آبادان 
پرسپوليس  ركورد هاى ليگ برتر را شكست
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کوتاه و خواندنی

مهر: رضا امیرخانی که در برنامه »چشــم شــب روشن« حضور پیدا کرده بود، 
درباره تجربه صوتی کردن کتاب »قیدار« توضیح داد و آن را یک تجربه شیرین 
قلمداد کرد. وی افزود: من از آن هایی بودم که با کتاب صوتی به شــدت لج بودم 
و احســاس می کردم کتاب یک موضوع نوشتاری اســت و ذهنی باید خوانده 
شــود. اما وقتی وارد این کار شــدم و به دلیل رفتن به استودیو از وسیله نقلیه 
عمومی استفاده کردم، دیدم خیلی ها هستند که فرصت هایی در روز دارند که با 

گوش دادن می توانند از آن فرصت ها استفاده کنند. 

با کتاب صوتی لج بودم! 

ایسنا: راضیه تجار با بیان اینکه استقبال از آثار خارجی اشکالی ندارد، می گوید: 
اینکــه بگوییم نباید کتاب خارجی خواند یا نباید داســتان ایرانی خواند، هر 2 
مردود اســت. این داستان نویس با بیان اینکه استقبال از آثار خارجی نمی تواند 
مشکلی داشته باشد، گفت: ادبیات جهان مانند اقیانوسی است که به هم پیوسته 
اســت. خواندن آثار غربی نمی تواند بد باشد، البته به  شرطی که این آثار عمیق 
باشند و رهاوردی برای خواننده ها در پی داشته باشند. البته باید به همان نسبت 

نویسندگان ایرانی تولید داشته باشند تا خواننده ها با خلأ مواجه نگردند.

استقبال از آثار خارجی اشکالی ندارد 

ایسنا: مشــاور عالی سازمان سنجش آموزش کشور از ثبت نام بیش از ۱۰۶هزار 
داوطلب برای شــرکت در آزمون کارشناسی ارشد ۹۷ خبر داد و گفت: داوطلبان 

تا روز چهارشنبه 22 آذر فرصت دارند برای شرکت در این آزمون ثبت نام کنند. 
حسین توکلی افزود: ثبت نام برای شرکت در آزمون ورودی دوره های کارشناسی 
ارشــد ناپیوسته ۹۷ دانشــگاه ها و مؤسســات آموزش عالی دولتی و غیردولتی 
برای پذیرش دانشــجو در ۶ گروه آموزشی و ۱۴۰ کدرشته امتحانی و همچنین 

بیست و سومین المپیاد علمی دانشجویی کشور از بعدازظهر ۱۶ آذر آغاز شد. 

فردا آخرین مهلت نام نویسی آزمون ارشد 

گفت و گوی قدس با یک فعال فضای مجازی  

فرش قرمز برای خارجی ها، شعار برای داخلی ها!

 فرهنگ/ زهره کهندل  بحث راه اندازی پیام رســان های داخلی و حمایت از آن ها در برابر پیام رسان های 
بیگانه، به یک موضوع تکراری تبدیل شــده اســت اما هرچه فعالان در حوزه فناوری اطلاعات و رسانه ها در 
این باره می نویســند و می گویند، تحرکی در مســئولان دیده نمی شود.  یک فعال فضای مجازی تأکید دارد 
که پیام رسان های خارجی نباید آزادانه هر کاری می خواهند بکنند ولی قوانین، تنها برای پیام رسان  های داخلی سختگیرانه 
باشد.  محمدمهدی شکوری، قائم مقام شبکه داخلی آپارات، به خبرنگار ما می گوید: ما نمی خواهیم کسی از ما حمایت کند. 
می خواهیم قانون برای پیام رسان های داخلی و خارجی یکسان باشد. اگر نمی توانند با آن ها کاری داشته باشند، این طرف هم 
پوست ما را نکنند.  او ادامه می دهد: نمی شود که پیام رسان های خارجی آزادانه هر کاری می خواهند بکنند اما هر ضربه ای 
را به پیام رسان های داخلی بزنند. این منصفانه نیست. اگر می توانند به آن ها گیر بدهند. حجم زیادی از محتوای نامناسب در 
شبکه های پیام رسان خارجی همچون تلگرام و اینستاگرام دارد دیده می شود و منتشر می گردد ولی به آن ها کار ندارند. اما 
برای یک سرویس داخلی که خودش دغدغه فرهنگی و ابزارهای کنترلی دارد، تا اتفاقی می افتد، این طور شلوغ می کنند. در 
حالی که محتوای نامناسب اگر از سوی یک کاربر در شبکه های داخلی بارگزاری شود، چون سرور داخلی است، سریع می توان 
آن محتوا را حذف کرد. به باور شکوری، برخی به دنبال این هستند که سرویس داخلی شکل نگیرد و سرویس خارجی به 
فعالیتش ادامه دهد. وگرنه اگر به ســرویس های داخلی اعتقاد داشتند، کمکشان می کردند.  او می گوید: اگر یک سرویس 
داخلی همچون آپارات روزانه ۱3 و نیم میلیون بازدید ویدئو و 3۰ میلیون کاربر در ماه دارد، این یک سرمایه ملی است که باید 
هوایش را داشته باشند. گله شکوری این است که در عمل همیشه فرش قرمز برای خارجی هاست و در شعار برای داخلی ها. 

تا زمانی هم که اعتماد مردمی به سرویس های داخلی ایجاد نشود، هیچ پیام رسانی در کشور پا نمی گیرد. 

رسانه

خبر روز

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در پاسخ به قدس: 
سند 2030 در بخش آموزش 

به صورت کامل متوقف شده است 
 فرهنگ/ آرش شفاعی  محمدرضا مخبردزفولی، دبیر شورای عالی 
انقلاب فرهنگی، در پاســخ به پرسش خبرنگار »قدس« درباره اظهارات 
برخی اعضای شــورای عالی انقلاب فرهنگی درباره اجرای خاموش سند 
2۰3۰ تأکید کرد: اجرای سند 2۰3۰ در بخش آموزش به صورت کامل 
متوقف شده اســت و ما هیچ گزارشی مبنی بر اجرای این سند دریافت 

نکرده ایم. 

وی در نشســت خبری به مناسبت سی و سومین سالروز تشکیل شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، با اشــاره رأی قاطع اعضای شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی به عدم اجرایی شدن سند 2۰3۰ یونسکو، گفت: ریاست محترم 
جمهوری هم در جلســه به این امر رأی دادند. به همین دلیل هیچ کس 
اجازه نمی دهد این ســند در صحنه اجرایی وارد شــود. وزیر آموزش و 
پرورش هم در برنامه های خود عملیاتی شدن جدی سند تحول آموزش 
و پرورش را اعلام کرده است و قرار است به زودی در این زمینه نقشه راه 
اجرایی این سند را به شورا ارائه کند. به همین دلیل از نظر ما اجرای این 
سند در بخش آموزشی متوقف شده است. اما اگر در بخش های دیگر که 
به سند توسعه پایدار سازمان ملل مربوط است، بخش های دیگری از سند 

اجرایی شده است، این موضوع را باید از همان بخش ها بپرسید. 
مخبردزفولی با اشاره به دیدگاه رهبر معظم انقلاب اسلامی درباره سند 
تحول آموزش و پرورش، گفت: ایشان این سند را عالمانه، پیشرو و قابل 
افتخــار توصیف کرده اند و آن را نتیجه اجمــاع نخبگانی می دانند. باید 
رسانه ها پیگیری مشفقانه کنند که چرا اجرایی شدن این سند پیگیری 
نمی شود. در این زمینه باید از معاون اول رئیس جمهور، وزیر، مسئولان 

تقنینی و اجرایی هم سؤال کرد. 
وی گفت: سند مهندسی فرهنگی چندین سال است که اجرایی شده اما 
ستاد راهبردی آن تشکیل نشده است و اگرچه ما در این زمینه پیگیری 

می کنیم، نظارت عمومی هم لازم است. 

 کنکور بلای نظام آموزش کشور است 
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی اجرایی شدن مصوبات شورای عالی را 
یکی از چالش های جدی پیش روی این شورا دانست و افزود: البته این یک 
مشکل همگانی است. مثلاً با وجود اینکه مجلس شورای اسلامی ابزارهای 
نظارتی متفاوتی برای اجرای قوانین مصوب دارد، تنها 28 درصد از برنامه 
پنجم توسعه اجرایی شده است. ما باید مکانیسم دقیق تری برای نظارت و 
ضمانت طراحی کنیم که بتوانیم در برخی بخش ها مانند فرهنگ عمومی 
این مصوبات را اجرایی کنیم اگرچه در زمینه هایی مانند حوزه های علمی، 

تخصصی و فناوری عمدة مصوبات شورا اجرایی شده است. 
وی با اشاره به اینکه کشور در برخی بخش ها مانند نانو به علم، فناوری و 
تولید ثروت رسیده است، گفت: در حوزه بیوتکنولوژی هم وضعمان خوب 
است. تجربه ستاد راهبردی نقشه علمی تجربه موفقی برای اجرایی شدن 
مصوبات بود که باید از این تجربه برای تحرک بخشیدن به حوزه های دیگر 
از جمله اجرای ســند مهندسی فرهنگی الگو بگیریم. این مقام مسئول 
در پاســخ به سؤالی درباره ساماندهی وضعیت برگزاری آزمون سراسری 
دانشــگاه ها، با بیان اینکه یکی از گرفتاری های ما در اجرایی شدن سند 
تحول، بحث کنکور است، گفت: وزارت آموزش و پرورش طرحی دارد که 
بر اســاس آن ارزیابی دانش آموزان در طول دوران تحصیل بنای ورود به 
تحصیلات تکمیلی شود و سنجش با دانشگاه ها باشد اما برای این کار باید 
ساز و کار کاملی تدارک دید و تا زمانی که جایگزین مناسبی برای کنکور 
نداشته باشیم، نمی توان از حذف کنکور حرف زد. راه حل مشکلات آموزش 
و پرورش و آموزش عالی حذف کنکور است اما برای روش حذف به یک 
نســخه منسجم و مقبول همه نرسیده ایم. وی با انتقاد از تعلل دولت در 
تشکیل ستاد ملی زن و خانواده، تشکیل این ستاد را روشی برای استفاده 
از نظرات مختلف در اجرای مصوبات شورا در زمینه زنان و خانواده دانست 

و خواستار پیگیری تشکیل این ستاد از سوی رسانه ها شد.

10

فرهنگ

گفت و گو با برادر»محمد رضا سنجرانی« شهید مدافع حرم 

مگر ما مرده باشیــم که یک آجر 
از آجرهای حرم را جا به جــا کنند 

 فرهنگ/ ساحل عباسی  همرزم شهید حسن 
قاسمی  دانا و مرتضی عطایی بود. دوستانش که به 
دیدار یار رفتند، دیگر آرام و قراری برایش نماند. 
دلش پرواز می کرد به سویی که ملائک رفقایش 
را طلبیدند و با خود بردند. همه خانواده شــاهد 
بی قراری اش بودند و دلِ ماندن در او نمی دیدند. 
پای رفتن داشت، دیگر ماندن در کلامش نبود. 
همسنگرانش بوی بهشت را از قامتش و پیراهنش 
استشمام می کردند و تقریباً همه فهمیده بودند، 
رفتنی اســت. با آنکه 2 یــادگار کوچک از خود 
به جای گذاشته بود اما ســرش را فدایی درگاه 
آل الله)ع( و حمایت از حریم مطهر اهل بیت)ع( 

در برابر هجوم شقی ترین افراد کرده بود. 
شــهید محمد رضا ســنجرانی مدافع حرم اهل 
بیت)ع( که بار ســفر را در محرم ســال جاری 
بســت، زندگی کوتاه اما پرباری داشته؛ دلاوری 
رزمی کار که به معرفت و محبت در میان دوستان 

و بستگانش در مشهد معروف بوده است. 
مصطفی ســنجرانی، برادر شــهید محمدرضا 
سنجرانی، امروز میهمان صفحه ماست و در این 
گفت وگو آنچه را از بــرادر بزرگ خود به یادگار 
دارد، در ظرف اندیشه هایش به ما تقدیم می کند. 
شاید توشــه ای از آن همه خیر و برکتی که در 

اندیشه شهید بوده، برداریم. 

برادر  شــهید محمدرضا ســنجرانی   
شماست. لطفاً در ابتدای این گفت وگو از او 
و خانواده خودتان بگویید تا بیشتر با ایشان 
و محیطی که در آن بزرگ شده است، آشنا 

شویم. 
شهید محمدرضا سنجرانی فرزند ارشد خانواده 
ماست. ما ۴ برادر و یک خواهریم. هرچند برادر 
بزرگمان به فیض شــهادت نائل شــد اما پدرم 
هیــچ گاه به هیچ کس اجازه نداده اســت بعد از 
رفتن او، مــا را 3 برادر بدانند یا اینکه بگویند او 

۴ فرزند دارد چون از نظر پدرمان و همه اعضای 
خانواده، محمدرضا زنده و در بین ماست. بنابراین 
خانواده ما در نبود محمدرضا همچنان با او و در 

کنار اوست. 

 شــما چند ســال از برادر شهیدتان 
منش  از  خاطراتــی  چــه  کوچک ترید؟ 
و شــخصیت این شــهید بزرگوار به یاد 

می آورید؟ 
من تقریباً ۱8 سال از محمدرضا کوچکتر هستم. 
شهید محمدرضا سنجرانی متولد سال 5۶ بود و 
هنگامی  که من متولد شدم، این شهید اسم من 
را از روی نام یکی از قاریان قرآن که مورد علاقه 
ایشان بود، انتخاب کرده است و به همین خاطر 

مرا مصطفی نامیدند. 
شهید محمدرضا سنجرانی مربی جودو وکاراته 
و از بهتریــن مربیــان ارشــد آمــوزش نظامی  
استان خراســان رضوی بود. اهل تلاش و بسیار 
خستگی ناپذیر بود و همواره  تلاش می کرد تا با 
ورزش و دوری از بســیاری از مسائل هم خود و 
هم شاگردانش را به تعالی روح و سلامتی جسم 

سوق دهد. 
محمدرضا همیشــه معتقد بود برای خدمت به 
خلق خدا و کســب رضای خداوند و عامل بودن 
به آموزه های دینی، باید جسم و روح را همزمان 

پرورش داد. به همین دلیل با وجود اینکه کارمند 
بانک بود، همزمان استاد جودو و کاراته هم بود. 
عشقی غیرقابل وصف به امام حسین)ع( داشت 
و همواره دعا می کرد که لایق حسینی شــدن و 
حســینی بودن در مکتب آن حضرت شــود که 

سرانجام به آرزویش رسید. 
یکی از بارزترین خصیصه های اخلاقی محمدرضا، 
روحیه معروفی بود که همگان در ایشــان سراغ 
داشــند و آن علاقه منــدی زایدالوصــف او به 
خدمت کــردن و محبت بی منت و بی شــائبه به 

مردم بود. 

 از آن روزهایی بگویید که برادر شهیدتان 
عزم مدافع حرم شدن و خدمت به آل الله)ع( 
و مردم مظلوم ســوریه را در ســر و جان 
می پروراند. آیا خانواده با تصمیم ایشــان 

مخالفت نکردند؟ 
شــهید محمدرضا 2 فرزند پسر به نام های علی 
8 ساله و ســبحان 2 ساله داشت. با آنکه علاقه 
زیادی به خانواده و فرزندانش داشــت اما بعد از 
شــهادت دوستش حســن آقا، بی تاب شده بود. 
شهید حســن قاسمی دوست نزدیک برادرم  25 
فروردین سال ۹3 عازم سوریه شد و 25 ماه بعد 

به فیض شهادت نائل آمد. 
بی تابی های برادر شهیدم از آن زمان و با شهادت 
او آغاز شد. انگار از قافله شهدا و از آن فیض عظیم 
جا مانده بود. هوای رفتن داشت و غیر از خدمت 
به آل الله)ع( چیزی او را راضی نمی کرد. آن زمان 
بنده در زاهدان سرباز بودم و دورادور می شنیدم 
که ایشــان قصد رفتن به ســوریه را دارد اما در 

جریان کل امور نبودم. 
تا آنکه از خانواده شــنیدم کــه او تصمیمش را 
برای دفاع از حرم گرفته اســت. دیگر هیچ کس 
با او مخالفت نمی کــرد زیرا ادله های محکمش 
در دفاع از حریم اســلام و اهل بیت)ع( مجالی 
برای اعتراض باقی نمی گذاشت. لذا خانواده هم 

با رضایت او را در ســال ۹۴ بدرقه کردند تا آنچه 
خداوند متعال برایش رقم زده بود، صورت گیرد. 

 شهید محمدرضا سنجرانی چه مدتی این 
افتخار را داشت که در صف مدافعان حرم 

قرار بگیرد؟ 
2 ســال در صــف مدافعان حرم بــود یعنی از 
سال ۹۴ تا محرم ســال ۹۶ به صورت پیاپی در 
سوریه حضور داشت تا اینکه در دوم محرم سال 
جاری به شهادت رسید. اصرار داشت که تاسوعا 
و عاشورا را در ســوریه برای دفاع از حرم مطهر 
حضرت زینــب)س( بماند که ماندگار گشــت 

و برای همیشــه میهمان این خوان پر از نعمت 
بهشتی شد. شهید محمدرضا بیش از هر چیزی 
به ناموس اهل بیت)ع( حســاس بود و می گفت 
مگر ما مرده باشیم که کفار و تروریست ها بتوانند 

آجری از آجرهای حرم را جابه جا کنند. 
او به این موضوع اعتقاد داشت و برای اعتقادش 
تا پای جان ایستاد تا جانش برود اما حرمت این 
آســتان از بین نرود. ۶ محرم ســال جاری پیکر 
پاره پاره شهید محمدرضا سنجرانی به وطن آمد. 
برادرم بارها طی 2 سال گذشته زخمی  و مجروح 
شده بود اما زخم تنش نتوانست او را از فداکاری 

در راه دین و اهل بیت)ع( بازدارد.

آنچه می خوانید

محمدرضا همیشــه معتقــد بود 
برای خدمت به خلق خدا و کسب 
رضــای خداونــد و عامل بودن به 
آموزه های دینی، باید جسم و روح 
را همزمان پرورش داد. به همین 
دلیل با وجود اینکه کارمند بانک 
بود، همزمان استاد جودو و کاراته 

هم بود



رئیس حوزه هنری: 

هنرمندان باعث شدند حرف انقلاب در جهان شنیده شود 

تسنیم: رئیس حوزه هنری انقلاب اسلامی با بیان اینکه قبل از پیروزی انقلاب هنرمندان نگاه استکبارستیزی 
نداشتند، گفت: امروز هنرمندان ما باعث شدند حرف انقلاب در جهان شنیده شود و ان شاءالله در آینده نیز 
شنیده خواهد شد. محسن مؤمنی شریف در حاشیه افتتاح نمایشگاه کاریکاتور »تفکر معکوس« گفت: به دلیل 
بین المللی بودن زبانِ کاریکاتور هنرمندان برجسته ای در سراسر جهان در این حوزه فعال هستند. موضوعات این هنر عموماً 
درباره مسائل انسانی همچون دفاع از مظلوم و مبارزه با ظالم است و خوشبختانه کاریکاتوریست هایی که با چنین محورهایی 
فعالیت می کنند، در ســطح جهانی شناخته شده و مشهور هستند. مؤمنی ادامه داد: در جشنواره ها و نمایشگاه هایی که 
ما تاکنون برگزار کرده ایم، هنرمندان شناخته شــدة کاریکاتور حضور داشته اند و گاهی در یک رویداد، هنرمندانی از 50 
کشــور خارجی شرکت کرده اند که بخش عمده آن ها از کشورهای اروپایی بوده اند. این برای ما ظرفیت بزرگی است که 
جهت بهره مندی از آثار آن ها و معرفی آثار هنرمندان داخلی می توانیم از آن استفاده کنیم و هنرمندان ما متوجه می شوند 
که در انجام رسالتی که بر عهده دارند، تنها نیستند و سایر هنرمندان جهان از اروپا و آمریکا تا آسیای شرقی نیز با آن ها 
هم صدا می باشند. وی با بیان اینکه بخشی از کاریکاتوریست های ترکیه در انجام این رسالت فعال هستند، گفت: در این 
نمایشــگاه )تفکر معکوس( شاهد آثاری با نگاه ضداستعماری، ضداستکباری و ضدصهیونیستی هستیم. اکنون شرایطی 
فراهم شده است که هنرمندان ما در کشور ترکیه معرفی شوند و هنرمندان ترکیه نیز در کشور ما معرفی گردند و نمایشگاه 
کاریکاتور »تفکر معکوس« در همین راستا برپا شده است. رئیس حوزه هنری با اشاره به شهرت جهانی برخی از هنرمندان 
شرکت کننده در این نمایشگاه، تصریح کرد: برای ما بسیار مهم است که در نوع نگاه استکبارستیزی و ضدصهیونیستیِ این 

هنرمندان با هنرمندان ما اشتراکات فراوانی وجود دارد و قطعاً انقلاب اسلامی پرچمدار این نگاه بوده است.

تجسمی چهره - خبر

فارس: قباد شــیوا، از اســاتید گرافیک ایران، با اشاره به پوستر سی وششمین 
جشنواره فیلم فجر، گفت: ایده ای که با کامپیوتر اجرا شده، نخ نماست و ابداعی 
نیست. ضمن اینکه تکنیک استفاده شــده در این پوستر هم ضعیف است. وی 
افزود: تکنیک ایده ای که با کامپیوتر اســت، نخ نماست. پس ابداع نیست. ضمن 
اینکه شبیه این پوستر، پوسترهای فرنگی زیادی طراحی شده است. در کل این 
پوستر کار ضعیفی است زیرا دیده شدن شرط اول هر پوستری است. زمینه سفید 
است، نماد هم در حال اضمحلال بوده و رنگ نوشته هم به خوبی دیده نمی شود.

ایده کامپیوتری پوستر فیلم فجر نخ نما است 

میزان: شــیرین یزدان بخش، بازیگر ســینما و تلویزیون، درباره حضور خود در 
عرصه بازیگری طی سال جاری گفت: در ابتدا تصور نمی کردم که سال شلوغی را 
پیش رو داشته باشم اما خوشبختانه پیشنهادهای خوبی شد و من با 3 اثر راهی 
جشنواره فیلم فجر خواهم بود. وی تأکید کرد: بدون شک نقطه مثبت کارنامه هر 
بازیگری می تواند سیمرغ بلورین جشنواره باشد اما من از همان ابتدا هم گفته ام 
که بازیگر نیستم تا این چیزها برایم مهم باشد. من همچنان یک بازنشسته ام و با 

گرفتن سیمرغ چیزی در زندگی من عوض نمی شود. 

سیمرغ چیزی را عوض نمی کند 

ایسنا: 2 فیلم سینمایی جدید از 22 آذرماه روانه چرخه اکران می شوند. غلامرضا 
فرجی، سخنگوی شورای صنفی نمایش، درباره مصوبات جلسه روز گذشته این 
شــورا گفت: 2 فیلم »آپاندیس« و »حریم شــخصی« از چهارشنبه 22 آذرماه 
در گــروه آزاد اکران خــود را آغاز می کنند. وی افــزود: همچنین قرارداد فیلم 
»پسرعمو، دخترعمو« ساخته روح انگیز شمس در گروه سینمایی زندگی برای 
اکران پس از فیلم »شکلاتی« ثبت شد و قرارداد فیلم »سد معبر« نیز در گروه 

ماندانا پس از نمایش فیلم »ثبت با سند برابر است« به ثبت رسید.

آغاز اکران 2 فیلم جدید در سینماها 
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گزارش خبری

 هنر/ تکتم بهاردوســت  فیلم سینمایی 
»پینوکیو، عامو سردار و رئیسعلی« به نویسندگی 
و کارگردانی ســیدرضا صافــی و تهیه کنندگی 
ناصر عنصری، داســتان »همایون« پسر نوجوان 
دلواری است که به عشــق تصاحب جایزه برتر 
خاطره نویســی عزم خود را برای تحقیق درباره 
شخصیت شهید رئیسعلی دلواری جزم می کند. 
تحقیق تاریخی همایون ما، او را به دنیای شاد، پر 
از حادثه و فانتزی این فیلم می برد. به انگیزه اکران 
این فیلم با صافی گفت و گویی ترتیب داده ایم که 

مشروح آن را می خوانید. 

 چرا برخلاف اکران معمول فیلم ها، اکران 
این فیلم از شهرستان ها شروع شده است؟ 

 از راه هایــی بروید که رونــدگان آن اندکند! چه 
اشکالی دارد فیلمی که با تمام وجود هویت اصیل 
ملــی دارد، از نقطه ای غیر از پایتخت به نمایش 

دربیاید؟ مگر همۀ ایران فقط پایتخت است؟ 

 ازچگونگی پذیرفتن ســاخت این فیلم 
بگوییــد. آن هم زمانی کــه کارگردانان و 
هنرمندان شهرستانی جایی برای دیده شدن 

ندارند؟ 
 بعد از اولین فیلم ســینمایی که ساختم، یعنی 
»بالابان«، از سوی یکی از دوستان حوزه سینما 
پیشنهادی به من شد که سخت درگیر آن شدم؛ 
تولید فیلمی  به روز در مورد شــخصیت شــهید 
رئیسعلی دلواری! فیلمی که بعد از سریال »دلیران 
تنگستان« با نگاهی امروزی و برای مخاطب امروز 

ساخته و پرداخته شود. 
پــس از کش و قوس های فــراوان به این نتیجه 
رسیدیم که بهترین کار ممکن ایجاد پلی ارتباطی 
میان کودک و نوجوان امروزی با تاریخ پرافتخار 
گذشته اش است! به همین دلیل به سمت طراحی 
قصه ای رفتیم که مناســب حال و هوای دوران 

کودکی و نوجوانی باشد. 
مــن خیلی با اصطــلاح کارگردان و فیلمســاز 
شهرستانی موافق نیستم. شــما وقتی به وادی 
ســینما قــدم می گذاریــد، یعنی بــا مخاطب 

بین المللی مواجهید. اگر نگاه ما این چنین باشد، 
شهرستان و پایتخت شوخی ای بیش نیست. 

 فیلم در شهرستان بوشهر ساخته شده 
است.از سختی های ساخت آن بگویید. 

اصولاً فیلمسازی در هیچ کجای عالم کار آسان و 
سهلی نیست! اما در مورد فیلم ما، ابتدا قرار بود 
که سازمان توسعۀ سینمایی سوره متولی تولید 
این فیلم شود. حتی قرارداد خرید فیلمنامه هم 

منعقد شد. 
اما به دلیل مشــکلات مالی سازمان در سال 93 
و قصد جدی من برای تولید هرچه سریع ترِ این 
فیلم، قرارداد فیلمنامه را فســخ کردم و با هزینه 
شــخصی این فیلم به تولید رســید! طبیعتاً در 
چنین شرایطی خودتان حدس بزنید که با دست 
خالی و تولید فیلمی  با این حجم از پروداکشن، 

چه سختی هایی کشیده ایم. 

 فیلم شــما یکی از فاکتورهای معمول 
موفقیت در گیشه و تضمین فروش یعنی 
بازیگران چهره را نــدارد. چرا از بازیگران 
مطرح در حوزه ســینمای کودک استفاده 

نکردید؟ 

همان طور که خودتان هم گفتید، سوپراســتار 
یکی از عوامل موفقیت است، نه همۀ آن! ترجیح 
بنده حفظ یکدستی کار بود. خانم مرضیه برومند 
سخن بســیار درســت و حکیمانه ای در مورد 
عنصر لهجه در ســینما دارند! می گویند لهجه 
تنها یک نوع از بیان و گفتار بازیگر نیســت بلکه 
تمام خصیصه های فرهنگی و اقلیمی  یک دیار و 
سرزمین است که در کالبد اهالی آن خطه نفوذ 
و رسوخ کرده است! با چنین نگاهی، دست و پا و 
اندام بازیگر نیز برای یک فیلم بوشهری باید لهجۀ 

بوشهری داشته باشد. 
میمیــک و اکَت او هم بایــد بروزدهندة چنین 
لهجه ای باشد! خوشبختانه الآن که به فیلم نگاه 
می کنم، به هیچ وجه از عدم حضور سوپراستارها 
در آن ناراضی نیســتم زیرا در حال حاضر فیلم 
به شدت یکدست و روان اســت. این ادعای من 
نیســت. سند این گفته، با دریافت 5 جایزه ملی 

و بین المللی در 2 جشــنوارة معتبــر در حوزة 
تخصصی کودک و نوجوان )جشنواره بین المللی 
فیلم های نوجوانان و جشــنواره بین المللی فیلم 

رشد( به اثبات رسیده است. 

 کار با بازیگرانی که تجربه ای در این زمینه 
ندارند مطمئناً بدون مشکل نبوده است. 

افراد بزرگســالی که در ایــن فیلم حضور دارند، 
همگی دارای ســوابق چند دهه ای در بازیگری 
هســتند. برخی حتی به اندازه ســن من خاک 
صحنــه خورده انــد و جلوی دوربین ســینما و 
تلویزیون رفته اند. شــاید تنها نکتــه ای که در 
مورد چنین بازیگرانی بشــود گفت، گمنام بودن 
آن هاست! من برای انتخاب بازیگران بزرگسال در 
بوشهر حقیقتاً با ازدحام گزینه های مناسب روبه رو 
بودم که همگی خوب بودند و انتخاب بهترین ها 
کار خیلی دشواری بود! در مورد انتخاب بازیگر، 
تنها مشــکل ما پیداکردن بازیگران نوجوان بود 
که می شــود گفت، حدود دو سه هزار کودک و 
نوجوان را در سراسر استان دیدیم و تست گرفتیم 
و در نهایــت بــه بازیگران فعلی رســیدیم. این 
بچه هایی که در این اثر جلوی دوربین رفته اند، از 
بین توانمندترین ها، مناسب ترین کاراکتر را برای 

نزدیک شدن به نقش ها در فیلمنامه داشتند. 

 فیلم را با مخاطب دیده اید؟ از استقبال 
مخاطبان راضی هستید؟  

 خوشبختانه من چندین بار فیلم را قبل و بعد از 
آغاز اکران در نقاط مختلف با حضور مخاطبین 
مختلف و از بین اقشــار متفــاوت، از کودک و 
نوجوان گرفته تا خانواده ها و جوانان، دیده ام و از 
بازخوردها بسیار راضی ام. از این میزان استقبال 

شگفت زده شده ام. 
شــما تصور کنید که فیلمی  با لهجۀ بوشــهری 
برای کودکان همدانی و تهرانی آن چنان جذاب 
باشد که با لحظه لحظۀ آن همراه شده و با تمام 
شوخی ها و لحظات طنز آن بخندند و در لحظات 
عاطفی تمام ســالن را سکوت فرابگیرد! این چه 

معنایی دارد؟ 

سینما بر خاطرات شفاهی تأثیرگذاشته است 
 هنر/ صباکریمی  در قالب سلسله نشســت های هفته پژوهش و هنر 
انقلاب اسلامی، نشست تخصصی »خاطره نگاری« از سوی حوزه هنری با 
حضور حجت الاسلام سعید فخرزاده مدیر دفتر تاریخ شفاهی حوزه هنری، 
محمد قاسمی پور محقق و خاطره نگار و جواد کاموربخشایش نویسنده و 

پژوهشگر تاریخ شفاهی در حوزه هنری برگزار شد. 

در ابتدای این نشســت کاموربخشایش اظهار کرد: پژوهش یک حرکت 
نظام مند برای مشخص کردن مجهول است. در دنیای امروز دانایی یکی 
از شاخص های اصلی در جامعه  است و این تعالی، بسته به انجام پژوهش 
است. در عرصه های علوم انسانی هر جا پژوهش وجود داشته، آن عرصه 
موفق تر بوده است. در حوزه خاطره نویسی چگونگی یافتن سوژه یکی از 
مهم ترین نکات است. یافتن سوژه برای روایت کردن ابعاد پنهان از تاریخ 
باید ویژگی های خاصی داشــته باشد. معتقدم خاطره نه تاریخ است و نه 

داستان بلکه ژانر مستقلی است. 
در ادامه حجت الاســلام فخرزاده تصریح کرد: خاطره نگاری از مقوله های 
سهل و ممتنع اســت. خاطره نگاری در ذهن عملیات ساده  ای است اما 
در واقــع، زمینه فعالیت های زیادی را می طلبد و بخش اعظم آن نیاز به 
پژوهــش دارد. در خاطره نگاری باید بــه این نکته توجه کرد که معنای 
خاطره چیست؟ چگونه می توان در خاطره به واقعیت ها رسید و باید توجه 
کنیم که جنس خاطره چیست؟ از نظر قالب، خاطرات مکتوب و شفاهی 

داریم. 
آیا تفاوتی بین خاطرات مکتوب و شــفاهی وجود دارد؟ این گونه مسائل، 
بحث هایی هستند که باید در حوزه پژوهش تاریخ شفاهی بررسی شوند.  
وی در ادامه افزود: باید به این ســؤال نیز توجه کرد که آیا ضروری است 
که خاطرات نوشته شده نزدیک به واقعیت ها باشد یا لزومی ندارد که حتماً 
راستی آزمایی شده باشــد و خاطرات بر مبنای واقعیت باشد. بیشترین 
رویکرد پژوهشــگران در حوزه خاطره، مبحث ادبیات است. ممکن است 
این شبهه ایجاد شود که در خاطره برخلاف داستان و شعر اجازه نداریم از 

بافته ها و یافته های ذهنی استفاده کنیم.  

بهشناختدقیقازتعاریفنرسیدهایم
محمد قاســمی پور در بخش دیگری از این نشست یادآور شد: در بحث 
خاطره نگاری با واژه »ســوژه« مشــکل دارم. در معنــای کلان مبحث 
خاطرات، با امری انسانی مواجه هستیم و خاطره، متمرکز بر فکر و ذهن 
یک انسان است و بار معنایی سوژه مصادره شده است. کلمه »موضوع« در 

مقایسه با »سوژه« بدون گارد و بی حاشیه تر است. 
وی افــزود: مبانی اخلاقی در انتخاب ســوژه باید رعایت شــود و باید با 
مراقبت جلو برویم و بر همان مبنــا گام به گام حرکت کنیم. موضوعات 
کارشناسی نشــده زیادی را دیده ایم که در دســتور کار قرار می گیرند. 
تیم هایی که در عرصه خاطره پژوهی کار می کنند، باید تحت آموزش قرار 
بگیرند تا هم مبانی اخلاقی برایشان به دقت تشریح شود و هم کمک شود 

در مسیر انتخابِ درستِ موضوع گام بردارند. 
این محقق و خاطره نگار تصریح کرد: موفق ترین خاطره پژوهی ها که در 
چند دهه اخیر در کشور انجام شده، برآمده از همدلی و انس بین صاحب 
خاطره و پژوهشگر )خاطره نگار( است. وقتی اثر پژوهشی به توصیه نوشته 
شده، معمولاً ویژگی های مطلوب را نداشته است. افراد موفق در این عرصه 
باید تجربه های خود را بگویند. نحوه ارتباط گیری و کار خاطره نگاری باید 
مبتنی بر فرهنگ و باورهای خودمان باشد. زیرا ابزار و آموزش های موجود 
در تاریخ شفاهی حاصل ترجمه   و برآمده از اطلاعات منابع غربی هستند 

و بومی نشده اند.  
قاسمی پور عنوان کرد: در حالی که رابطه دقیق خاطره با ادبیات و تاریخ 
را نمی دانیم، سینما نیز بر خاطرات شفاهی تأثیرگذار بوده است. اثری به 
نام »دا« که بسیار مطرح است، در حوزه خاطرات شفاهی منتشر شد و در 
پایان نامه دکترای یک دانشگاه معتبر دیدم که از آن با عنوان »رمان دا« 
یاد شده بود. متأسفانه هنوز بسیاری از صاحب نظران به شناخت دقیقی از 

خاطره و تفاوت آن با رمان و ادبیات داستانی نرسیده اند. 

با سیدرضا صافی، کارگردان فیلم »پینوکیو، عامو سردار و رئیسعلی« 

سوپراستاریکیازعواملموفقیتاستنههمهآن

من خیلی بــا اصطــاح کارگردان 
و فیلمســاز شهرســتانی موافق 
نیستم. شما وقتی به وادی سینما 
قدم می گذارید، یعنی با مخاطب 
بین المللــی مواجهیــد. اگــر نگاه 
ما این چنین باشــد، شهرستان و 

پایتخت شوخی ای بیش نیست

آنچه می خوانید
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خط بين الملل

بحران خشونت جنسى در انگليس
فارس: از ابتداى سال 2016 تا پايان آن، بيش از 202 هزار و 666 تعرض جنسى 
در انگليس رخ داده اســت؛ به عبارت ديگر در هر هفته حدود 4 هزار نفر مورد 
تعرض جنسى قرار گرفته  اند. بررسى هاى جديد نشان مى دهد، خشونت جنسى 
در انگليس شديداً افزايش يافته است و جامعه انگليس اكنون در شرايط بحران 
خشونت جنسى به سر مى برد.  بر اساس داده هاى موجود، از ابتداى سال 2016 
تا پايان آن بيش از 202 هزار و 666 تعرض جنســى در انگليس رخ داده است؛ 
به عبارت ديگر در هر هفته حدود 4 هزار نفر مورد تعرض جنسى قرار گرفته  اند.  
طبق آمار و ارقام منتشــر شــده، بيش از 42 درصد كسانى كه مورد خشونت 
جنسى قرار گرفته اند، كودكان و نوجوانان هستند.  اين گزارش حكايت از آن دارد 
كه در ســال 2016، شمار دختران و زنان زير 25 سال كه مورد آزار و خشونت 
جنسى قرار گرفته اند به نسبت سال 2015 با افزايش 55 درصدى مواجه بوده 
اســت.  پليس انگليس با اعتراض به اين موضوع كه افرادى كه مورد خشــونت 
جنسى قرار مى گيرند، از در جريان گذاشتن پليس واهمه دارند، يادآور شد: «تنها 
15 درصد افرادى كه در ســال 2016 مورد خشونت جنسى قرار گرفته اند، به 
پليس اطلاع داده اند». دولت انگليس براى مقابله با افزايش خشونت هاى جنسى، 
مجازات هاى چنين جرايمى را سنگين تر كرده است؛ بنابراين از سال 2011 مدت 

محكوميت تجاوز جنسى به هشت سال و شش ماه افزايش يافت.

 نهنگ آبى در الجزاير هم قربانى گرفت
خبرگزارى فرانسه: بازى 
«نهنگ آبــى» در الجزاير 
هم قربانى گرفت. در حالى 
الجزاير  بــازى در  اين  كه 
قربانى گرفت «مريم  پنج 
شــوفرى»، رئيس هيئت 
حمايت از كودكان الجزاير 
از مسدود كردن اين بازى 
از هفتــه آينــده در اين 

كشور خبر داد. بر اساس گزارش خبرگزارى فرانسه، بازى «نهنگ آبى» در الجزاير 
را مى توان از طريق سيستم عامل اندرويد و فيس بوك نصب و بازى كرد. در اين به 
اصطلاح بازى اينترنتى كه از روسيه آغاز شد از نوجوانان خواسته مى شود تا در 50 
مرحله اقداماتى خشن و خطرناك را انجام داده و تصاوير مربوط به آن  را به اشتراك 
بگذارند. تتو كردن تصوير نهنگ آبى با تيغ روى دست از جمله مراحل اين بازى 
مرگبار است كه در نهايت در مرحله پنجم فرد بايد دست به خودكشى بزند. طبق 
اين گزارش، چالش «نهنگ آبى» در چند كشور از جمله روسيه و هند نيز قربانى 
گرفته بود. پيشتر اقدام به خودكشى دو دختر نوجوان اصفهانى كه گفته مى شد 

در چالش «نهنگ آبى» شركت كرده بودند واكنش هاى متفاوتى را برانگيخت.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

 نزاع خونين در پانسيون 
خيابان فلسطين

خط قرمز: نزاع چند نفر در پانسيون خيابان فلسطين، 
رنــگ خون گرفت. ســاعت 19:30 روز يكشــنبه (19 
آذر مــاه) مأموران كلانترى 107 فلســطين با بازپرس 
كشيك قتل تماس گرفته و اعلام كردند مرد ميانسالى 
در يك درگيرى دچار جراحت شــده و به بيمارســتان 
رسول اكرم(ص) منتقل و اكنون بنابر اعلام نظر پزشك 
بيمارستان دچار مرگ مغزى شده است. خواهر اين مرد 
در اظهــارات اوليه اش به مأموران گفــت: برادرم در يك 
پانسيون در خيابان فلسطين زندگى مى كرد، روز 18 آذر 
ماه جارى در حالى كه بدنش خونى بود، به خانه من آمد 
و گفت در پانسيون او را كتك زده اند، برادرم مى گفت با 
مالك پانسيون درگير شده و مالك پانسيون، ساير افرادى 
كه در آنجا بوده اند را تحريك كــرده و آن ها برادرم را با 
چوب و ميله فلزى مورد ضرب و شــتم قرار داده اند. وى 
افزود: برادرم شــب در خانه من خوابيد اما صبح متوجه 
شــدم حالش بد شده كه وقتى او را به بيمارستان برديم 
گفتند دچار مرگ مغزى شده است. با اعلام مراتب اين 
اتفاق به بازپرس امور جنايى تهران، وى دستور بازداشت 
متهمان و تحقيقات بيشتر درباره اين پرونده را صادر كرد.

14 فقره سرقت در كارنامه دزد 
شب رو 

فرمانده  خط قرمــز: 
انتظامى تربت حيدريه از 
دستگيرى سارق شب رو 
لــوازم داخل خودرو در 
اين شهرستان خبر داد.

آقابيگى  اكبر  سرهنگ 
گفت: در پى وقوع چند فقره ســرقت محتويات خودرو 
در اين شهر، رسيدگى به موضوع در دستور كار مأموران 

كلانترى 11 فردوسى شمالى قرار گرفت. 
وى افزود: مأموران با بررسى سرنخ هاى موجود و بررسى 
دقيق محل هاى وقوع سرقت دريافتند سارق يا سارقان 
با اســتفاده از تاريكى شــب و خلوت بــودن محله ها، 
خودروهاى بدون دزدگير و تجهيزات ايمنى را شناسايى 
و اقدام به ســرقت لوازم داخــل آن مى كنند.  مأموران 
سپس با استفاده از شگردهاى پليسى و كنترل محدوده 
ســرقت ها، موفق شدند سارق را شناسايى و با تعقيب و 
مراقبت وى را در اقدامــى غافلگيرانه در حين تردد در 

شهر دستگير كنند.
فرمانده انتظامى تربت حيدريه خاطرنشان كرد: متهم 37 
ســاله كه ســابقه كيفرى و اعتياد به مواد افيونى دارد، در 
بازجويى هاى صورت گرفته به 14 فقره سرقت داخل خودرو 
اعتراف كرد كه در بازرسى انجام شده از مخفيگاهش، مقدار 
زيادى از وســايل سرقتى از قبيل لاستيك، ضبط و جك 

خودرو، ابزارآلات، مدارك و... كشف شد.

خط حادثه

فرمانده   
انتظامى تربت حيدريه از 
دستگيرى سارق شب رو 
لــوازم داخل خودرو در 

آقابيگى  اكبر  سرهنگ 

خط قرمز - مهدى كاهانى مقدم: رئيس پليس استان 
خراســان رضوى گفت: كلاهبردارى كه بــه بهانه اعزام 
روحانى به عتبات از امام جماعت مساجد و برخى مداحان 

معروف كلاهبردارى كرده بود، دستگير شد. 
سردار قادر كريمى اظهار كرد: با توجه به ارجاع چند فقره 
شكواييه از سوى تعدادى از شكات مبنى بر كلاهبردارى 
با شــگردى متفاوت رســيدگى به موضوع در دستور كار 

كارشناسان پليس فتا استان قرار گرفت.
وى اضافه كرد: با توجه به اظهارات شاكيان مبنى بر اينكه 
فــرد كلاهبردار ضمن معرفى خود به عنوان مدير كاروان 
با «وعده اعــزام روحانى كاروان» به همــراه اعزام خدمه 
به صورت رايگان و همســفر روحانى با تخفيف نيمه بها، 
ســوژه هاى خود را از طريق فضاى ســايبر شناسايى و با 

برقــرارى تماس حضورى در اطراف حرم مطهر يا ســاير 
اماكن مقدس ديگر مانند مســاجد، حسينيه ها و با چرب 
زبانى و ارائه شماره كارت و گفتن حرف هايى نظير اينكه 
كاروان در حال تكميل بوده و فقط يك ظرفيت باقى مانده 
است، قربانى كلاهبردارى خود را مجاب به واريز مبالغى از 

صد هزار تا دو ميليون و پانصد هزار تومان كرده بود.
رئيس پليس استان خراسان رضوى تصريح كرد: با توجه 
به شــگرد كلاهبردار حرفه اى كه قشــر روحانى و امامان 
جماعت و برخى مداحان معروف در سراسر كشور را هدف 
قرار داده و به واســطه اطمينانى كه شــهروندان به قشر 
روحانى داشتند با هويت پنهانى كه براى خود ايجاد نموده 

بود توانسته مبالغى چشمگير را كلاهبردارى كند.
ســردار قادر كريمى ادامه داد: كارشناسان پليس فتا پس 

از رهگيرى هاى لازم در فضاى ســايبرى و اقدامات فنى و 
تخصصى توانستند ردى از متهم در فضاى سايبر پيدا و با 

بررسى هاى بعدى مكان متهم نيز شناسايى شد.
وى تصريح كرد: در عمليات تعقيب و گريز متهم كه سعى 
بر گمراه نمودن پليس را داشته و هنگام مراجعه مأمورين 
نيز قصد فرار از روى ديوار را داشــت با تلاش كارشناسان 

پليس فتا دستگير و به مكان پليس فتا منتقل شد.
اين مقام عالى انتظامى گفت: متهم كه مردى 32 ساله بود 
با مشاهده شــواهد غير قابل انكار، جرم خود را پذيرفت و 
بيكارى و كسب منفعت مالى را انگيزه بزه كارى خود اعلام 
و در رابطه با چگونگى طراحى نقشــه خود؛ وقت گذرانى 
در كافه و هم صحبتى با فرد شــيطان صفتى كه اين فكر 
را به ذهن وى آورده را دليل اصلى انجام اين كلاهبردارى 

دانست.
فرمانده انتظامى استان خراسان رضوى تصريح كرد: اين 
متهم كه 11 ماه از فعاليت كلاهبردارانه اش مى گذرد، برابر 
مستنداتى كه تا كنون از سى نفر از مالباختگان (13 نفر در 
مشهد و مابقى در شهرهاى تهران، قم، اهواز و بروجرد) به 
دست آمده، جمعا به مبلغ 40 ميليون تومان كلاهبردارى 
كرده، اما با توجه به شگرد به كار گرفته شده و تحقيقات 
پليس فتا، تعداد شــكات اين پرونده و مبلغ كلاهبردارى 

شده بيش از اين ارقام برآورد مى شود.
بــه گفته كريمى در اين رابطه تحقيقــات ادامه دارد؛ لذا 
شــهروندانى كه در مدت يازده ماه اخيــر به روش اعزام 
روحانــى و همراه وى در ســفر به عتبــات عاليات مورد 
كلاهبردارى قرار گرفته اند، پس از اخذ مرجوعه قضايى و 
تشــكيل پرونده جهت اعاده حق خود به پليس فتا دايره 

عمليات ويژه مبارزه با جرايم سايبرى مراجعه كنند.

نقشه مجازى مرد شياد براى كلاهبردارى از روحانيان و مداحان

خط قرمز : با دســتگيرى دوسارق و مالخر، راز 20 فقره 
كيف قاپى هاى خيابانى از 7 زن مشهدى آشكار شد. 

رئيس پليس آگاهى خراسان رضوى با اعلام اين خبر به 
خبرنگار ما گفت: در پى رصد جرايم خشن در سطح شهر 
مشهد و تشــديد مقابله با سارقان زورگير و بررسى هاى 
پليســى، وقوع موبايــل قاپى هاى ســريالى در برخى از 
خيابان هاى مشهد مانند بلوار عبدالمطلب، ابوطالب، گاز 

و... زير ذره بين كارآگاهان قرار گرفت.
سرهنگ حميدرزمخواه گفت: كارآگاهان پليس آگاهى در 
عمليات مشترك با تيم هاى تجسس كلانترى سناباد، پس 
از چند روز كار گسترده و نامحسوس پليسى، تعدادى از 
عاملان اين كيف قاپى ها را شناســايى و يكى از آن ها را 

هنگام سرقت از خانمى جوان دستگير كردند. 
وى تصريح كرد: اين متهم پس از انتقال به دايره مبارزه 
با جرائم خشن پليس آگاهى، با شواهد و ادله اى روبرو 
شــد كه راهى جز بيان حقيقت نديد. اين مرد جوان 
در تحقيقات اوليه به سرقت يك دستگاه گوشى تلفن 
همراه از شاكى پرونده اعتراف كرد، اما در بازجويى هاى 
بعدى ضمن معرفى همدســتش، تاكنون به 20 فقره 
ســرقت هاى خيابانى اعتراف كرده اســت.  سرهنگ 
رزمخــواه گفت: كارآگاهــان در اقــدام ضربتى خود 
همدست اين متهم را نيز دستگير كرده و با تحقيقات 
از او مالخر اموال مســروقه را نيز شناســايى و به دام 
انداختند.  وى با اعلام اينكه تاكنون 13 مرد و 7 خانم 

از شاكيان اين پرونده به پليس آگاهى مراجعه كرده اند، 
گفت: تحقيقات براى كشف ديگر سرقت هاى انجام شده 

توسط اين متهمان ادامه دارد.

20 زن و مرد مشهدى در دام دزد خيابانى

وى تصريح كرد: اين متهم پس از انتقال به دايره مبارزه 
با جرائم خشن پليس آگاهى، با شواهد و ادله اى روبرو 
شــد كه راهى جز بيان حقيقت نديد. اين مرد جوان 
در تحقيقات اوليه به سرقت يك دستگاه گوشى تلفن 
همراه از شاكى پرونده اعتراف كرد، اما در بازجويى هاى 
 فقره 
ســرقت هاى خيابانى اعتراف كرده اســت.  سرهنگ 
رزمخــواه گفت: كارآگاهــان در اقــدام ضربتى خود 
از شاكيان اين پرونده به پليس آگاهى مراجعه كرده اند، همدست اين متهم را نيز دستگير كرده و با تحقيقات 



خط حقوقى

خط هشدار

خط هشدار

فرار از صحنه تصادف رانندگى 
چه مجازاتى خواهد داشت؟

خط قرمز:   قانونگذار در ماده 719 كتاب پنجم قانون مجازات اســلامى 
چنين بيان داشته است:

هــر گاه مصدوم احتياج به كمك فورى داشــته و راننــده با وجود امكان 
رســاندن مصدوم به مراكز درمانى و يا استمداد از مأمورين انتظامى از اين 
كار خــوددارى كند و يا به منظور فــرار از تعقيب، محل حادثه را ترك و 
مصدوم را رها كند حسب مورد به بيش از دو سوم حداكثر مجازات مذكور 

در مواد (714) و (715) و (716) محكوم خواهد شد.
دادگاه نمى تواند در مورد اين ماده اعمال كيفيت مخففه كند.

تبصره 1: راننده در صورتى مى تواند براى انجام تكاليف مذكور در اين ماده 
وســيله نقليه را از صحنه حادثه حركت دهد كه براى كمك رسانيدن به 

مصدوم توسل به طريق ديگر ممكن نباشد.
 تبصــره 2: در همه موارد مذكور هــرگاه راننده مصدوم را به نقاطى براى 
معالجه و استراحت برساند و يا مأمورين مربوطه را از واقعه آگاه كند و يا به 
هر نحوى موجبات معالجه و استراحت و تخفيف آلام مصدوم را فراهم كند، 

دادگاه مقررات تخفيف را درباره او رعايت خواهد كرد.
 در پايان بايد گفت، در هنگام وقوع چنين حوادثى چنانچه از نوع جرحى 
باشند، بايستى بلافاصله با اورژانس و پليس 110 تماس گرفت و تا آنجا كه 
مى شود، از رساندن مصدوم با ماشين شخصى به بيمارستان خوددارى كرد 

و اين كار را به مأموران اورژانس سپرد.

سخنگوى ناجا:

سن آغاز اعتياد به 15سال رسيد
از  ناجا  ســخنگوى  پليس: 
افزايــش 90 درصدى توليد 
مــواد مخدر در افغانســتان 

خبر داد.
سردار سعيد منتظرالمهدى 
با اشــاره به دســتاوردهاى 
پليس مبارزه با مواد مخدر 
در كشــف انــواع اين مواد 
در ســال جارى اظهار كرد: 

آمارهاى به دســت آمده نشــان مى دهد در 9 ماه نخست امسال ميزان 
كشــفيات مواد مخدر نسبت به مدت مشابه سال قبل 13 درصد افزايش 
داشــته و در مجموع 525 تن انواع موادمخدر اغلب آن را ترياك تشكيل 

مى داده توسط همكاران ما شناسايى و كشف شده است.
سخنگوى ناجا با اشــاره به افزايش توليد موادمخدر در كشور افغانستان 
گفت: براساس گزارش هاى موجود در سال جارى ميلادى سطح زير كشت 
زمين هاى كشور افغانستان كه به كاشت مخدر اختصاص يافته 60 درصد 
افزايش يافته است و در مجموع 321 هزار هكتار از زمين هاى اين كشور 

زير كشت ترياك رفته است.
وى اضافه كرد: براساس اين گزارش ها در سال جارى توليد مواد مخدر در 

افغانستان به 9 هزار تن رسيده و 90 درصد رشد داشته است. 
سردار منتظرالمهدى با بيان اينكه كشفيات موادمخدر پليس در سال جارى 
در 10 ســال اخير بالاترين ميزان بوده از افزايش 70 درصدى دستگيرى 
توزيع كننــدگان موادمخدر و افزايش 20 درصدى جمــع آورى معتادان 

متجاهر خبر داد. 
وى در پايان با هشدار به خانواده ها نسبت به كنترل فرزندانشان خاطرنشان 
كرد: آمارهاى موجود نشان مى دهد سن اعتياد در مردان به 24 سال و در 
زنان به 26 سال رسيده است و متاسفانه آغاز انحراف و اولين تجربه مصرف 

مواد در ايران به سن 15 سال رسيده است.
*نخستين واكنش رسمى پليس به مخدر «دستمال»

ســخنگوى نيروى انتظامى اعلام كرد كه هيچ گزارشى از مخدرى به نام 
«دستمال» در پليس وجود ندارد.

سردار سعيد منتظرالمهدى در پاسخ به سوالى درخصوص وجود مخدرى 
به نام «دستمال» اظهار كرد: پليس هيچ گونه گزارشى درباره دستمال هاى 
مرطوب كننده اعتيادزا، روانگردان و تواهم زا و مخدر «دســتمال» را تاييد 
نمى كند اما توجه داشته باشيد كه در دنيا بيش از 700 نوع مواد مخدر و 
توهــم زا وجود دارد و احتمال دارد اين مخدرها با نام هاى مخدر به فروش 

برسد.

روش هاى ارتقاى امنيت 
در شبكه هاى اجتماعى

يكى از مسائلى كه اين روزها 
در شــبكه هاى اجتماعى به 
وفور شاهد آن هستيم، هك 
شدن حســاب هاى كاربرى 
كاربــران اســت. در واقــع 
قريب به اتفاق اين هك ها، 
به دليل ســهل انگارى خود 
كاربــران رخ مى دهــد، نه 
ضعف امنيتى اين شبكه ها. 

در اين ترفند به معرفى 5 راه مختلف خواهيم پرداخت كه با عمل به آن ها 
مى توانيد امنيت حساب كاربرى خود را در شبكه هاى اجتماعى تا حد بسيار 

زيادى تأمين كنيد.
 فعال سازى احراز هويت دوعاملى بر روى حساب كاربرى

 استفاده از نرم افزار مديريت رمز عبور
 استفاده از آدرس ايميل متفاوت براى فعاليت  در شبكه هاى اجتماعى

 افزودن شماره تلفن همراه به عنوان گزينه اى براى بازيابى رمز عبور
 تنظيمات حريم خصوصى را رعايت كنيد.

*آموزش اصول امنيتي براي كودكان:
مخفي نگه داشتن كلمه رمز عبور؛

 محدود نمودن كودكان به دسترسي شبكه هاي اجتماعي؛
عدم استفاده از نام واقعي در شبكه هاي اجتماعي؛ 

عدم قراردادن تصاوير در شبكه هاي اجتماعي.
عدم اعتماد به افراد غريبه در فضاى مجازى

عدم خريد اينترنتى بدون نظارت والدين
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افزايش نرخ جرايم رانندگى 
شايعه است

مهر: معاون اجتماعى پليس راهور ضمن اشاره به اينكه 
هيچ افزايش نرخ جرايم رانندگى در دســتور كار نيست، 
گفت: اخبار و شايعات منتشرشده در اين خصوص به هيچ 

وجه صحت ندارد و مردم به اين شايعات توجه نكنند.
ســرهنگ عين االله جهانى درباره جدول منتشر شده در 
فضاى مجــازى در خصوص افزايش نــرخ جريمه هاى 
رانندگى، اظهار كرد: هيــچ گونه تغييرى در نرخ جرايم 
رانندگى به وجود نيامده و هر آنچه كه تحت اين عنوان در 
برخى از رسانه ها منتشر شده است، جعلى و كذب است.

وى با بيان اينكه مطابق قانون هر ســه سال يكبار امكان 
افزايــش نرخ جرايــم رانندگى با تصويــب دولت وجود 
دارد، خاطرنشــان كرد: هنوز بر اساس قانون زمان براى 
تصميم گيرى در اين خصوص نرسيده و رانندگان به اين 
شايعات توجه نكرده و بدانند كه هيچ گونه تغييرى در نرخ 

جرايم رانندگى به وجود نيامده است.

راننده تريلى در تصادف با تانكر 
جان باخت

مهر: جانشــين پليس راه استان سمنان از برخورد يك 
دســتگاه تريلى با تانكر در سمنان خبر داد و گفت: عدم 
رعايت فاصله طولى از سوى راننده تريلى منجر به تصادف 

و آتش گرفتن اين خودرو و مرگ وى شد.
سرهنگ تقى كبيرى، از وقوع آتش سوزى بر اثر برخورد 
يك دستگاه تريلى با تانكر خبر داد و ضمن تشريح حادثه 
ابراز داشت: ســاعت 6:30 صبح دوشنبه برخورد تريلى 
اسكانيا در سرازيرى كوهپايه سمنان با تانكر كه در همان 
مسير در حركت بود، منجر به آتش گرفتن تريلى و مرگ 

راننده 32 ساله كرجى اين خودرو شد.
وى علت ايــن حادثه را، عدم دقت به جلو و عدم رعايت 
فاصله طولى از سوى راننده تريلى اعلام كرد و ابراز داشت: 
اســتراحت به موقع و پرهيز از عجله و شتاب مى تواند از 
وقوع بسيارى از حوادث تلخ و ناگوار جلوگيرى كند لذا از 
رانندگان تقاضا داريم به محض احساس عدم هوشيارى در 

اولين توقفگاه استراحت و سپس طى مسير كنند.

آتش سوزى پژو پارس 3 كشته 
و يك مصدوم برجاى گذاشت

پليس: رئيس مركز 
پليس  اطلاع رسانى 
از  اصفهان  اســتان 
آتــش گرفتن يك 
پژو  دستگاه سوارى 
پارس در محور قديم 
نطنز و فوت سه نفر 
و مصدوم شدن فرد 

ديگرى خبر داد.
جواد درستكار اظهار كرد: در پى اعلام مركز فوريت هاى 
پليســى 110 مبنى بر برخورد يك دستگاه سوارى پژو 
پارس با ديوار كنار جاده و آتش گرفتن خودرو، مأموران 

انتظامى شهرستان بلافاصله به محل اعزام شدند.
وى افزود: در اثر اين حادثه دلخراش، راننده و دو سرنشين 
پژو به علت آتش گرفتن و جراحات وارده فوت و يكى از 
سرنشينان نيز به شدت مصدوم و به بيمارستان منتقل 

شد.
رئيس مركز اطلاع رســانى پليس اســتان اصفهان بيان 
داشت: علت وقوع اين حادثه جاده اى توسط كارشناسان 
تصادفات جاده اى در دســت بررسى است و اعلام خواهد 

شد.

به نام راديو جوان 
به كام كلاهبردار

خط قرمز: فرمانده انتظامى تايباد از شناســايى عامل 
كلاهبردارى 50 ميليون ريالى با سوء استفاده از نام راديو 

جوان خبر داد.
وى گفــت: در پــى دريافت مرجوعــه قضايى مبنى بر 
كلاهبردارى 50 ميليون ريالى از شهروندى با ترفند برنده 
شدن جايزه و انجام مصاحبه از طرف راديو جوان، مراتب 
در دســتوركار مأموران دايره  كلاهبردارى پليس آگاهى 

تايباد قرار گرفت.
سرهنگ حســن ناگهانى خاطرنشان كرد: در تحقيقات 
گسترده پليسى متهم پرونده كه ساكن شهريار تهران بود، 
شناسايى و مأموران انتظامى با اخذ نيابت قضايى به اين 

شهرستان اعزام شده و او را دستگير كردند.
وى با بيان اين كه تحقيقات از متهم براى كشــف ديگر 
اقدام هاى مجرمانه او ادامه دارد، گفت: افرادى با شگردهاى 
خاص و سوءاستفاده از عناوين مختلف، سعى در تشويق و 
ترغيب شهروندان كرده و با كشاندن به پاى دستگاه هاى 
خودپرداز به رمز كارت عابر بانك طعمه موردنظرشــان 
دسترســى پيدا كرده و اقدام بــه خالى كردن موجودى 
حســاب اين افراد مى كنند، كه لازم اســت شهروندان 
نســبت به تماس اين قبيل افراد هوشيار بوده و فرصت 

كلاهبردارى را از شيادان بگيرند.

واژگونى وانت با 5 كشته 
و 20 مصدوم در سراوان

ايرنا: رئيس مركز اورژانس ســراوان در جنوب شــرق 
سيستان و بلوچستان گفت: بر اثر واژگونى يك دستگاه 
وانت حامل اتباع غيرمجاز بيگانه در مســير اسفندك - 
كوهك شهرستان مرزى سراوان پنج نفر كشته و 20 نفر 

زخمى شدند.
مرادبخش همتى روز دوشــنبه اظهار داشت: اين حادثه 

ساعت 9:30 صبح امروز رخ داد.
وى افزود: پس از تماس با اورژانس 115 مركز ســراوان، 
پنج دستگاه آمبولانس و يك خودرو هلال احمر به محل 

حادثه اعزام شدند.
وى تصريــح كرد: در اين حادثــه علاوه بر فوت پنج 
تبعه غيرمجاز خارجى، 15 نفر زخمى و براى درمان 
به بيمارستان رازى ســراوان انتقال يافتند كه حال 
تعدادى از آنان وخيم اســت و پنج نفر نيز سرپايى 

درمان شدند.
رئيس مركز اورژانس 115 سراوان گفت: با توجه به شدت 
صدمات، برخى از حادثه ديــدگان براى مداوا به زاهدان 

اعزام خواهند شد.

خط شهرستان ها
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ئيس مركز 
پليس  اطلاع رسانى 
از  اصفهان  اســتان 
آتــش گرفتن يك 
پژو  دستگاه سوارى 
پارس در محور قديم 
نطنز و فوت سه نفر 
و مصدوم شدن فرد 

خط قرمز: مرد افغانستانى كه متهم است سال گذشته پس 
از ســرقت گردنبند پيرزن تنها وي را به قتل رسانده است، 
سرانجام در دادگاه حاضر و منكر اتهام خود شد با اين وجود 
قضات شعبه چهارم دادگاه كيفري يك استان تهران وارد شور 
شدند و با توجه به مدارك موجود در پرونده قاتل را به قصاص 

محكوم كردند. 
دهم مرداد ماه ســال گذشته دختر مقتول پليس را از ماجرا 

باخبر كرد و در شــرح ماجرا گفت: مادرم از مدت ها قبل به 
تنهايي در اين آپارتمان زندگي مي كرد و من به او سركشــي 
مي كردم يا تلفني از حالش باخبر مي شدم. از دو روز قبل هر 
چه به خانه اش زنگ زدم، جواب نداد. نگرانش شــدم و امروز 
خودم را به اينجا رســاندم و در اتاق خواب جســدش را پيدا 
كردم. مادرم هميشه گردنبندي طلا به گردن مي آويخت كه 
15 ميليون تومان ارزش داشت از آن خبري نيست و احتمالاً 

سرقت شده است. 
كارآگاهان با بررسي محل جرم متوجه به هم ريختگي كمدها 
و وسايل داخل خانه شدند. بررسي ها حكايت از اين داشت كه 
عامل حادثه بعد از وقوع قتل در جســت وجوي اموال قيمتي 
بوده اســت. وجود جراحت ها روي نقاط مختلف بدن مقتول 
هم حكايت از مقاومت وي مقابل قاتل داشت. آن ها مطمئن 
شدند كه حادثه در جريان ســرقت رقم خورده است. دختر 
مقتول وقتي به ســراغ محل نگهداري جواهرات مادرش كه 
100 ميليون تومان ارزش داشــت، رفت متوجه شد كه قاتل 

موفق به كشف و سرقت آن ها نشده است. 
تحقيقات پليسي در محل به اتمام رسيد و نهايتاً كارآگاهان 
آگاهي با تلاش هاي مستمر موفق به شناسايي و بازداشت 
متهم اصلي پرونده شــدند. اين مرد كه ابتدا منكر ارتكاب 
جنايــت بود بعد از مدتي با توجه بــه مدارك موجود لب 
به اعتراف گشــود و در نهايت با توجه به بازسازي صحنه 
براي اين پرونده كيفرخواســت صادر شد. صبح ديروز بود 
كه متهم پرونده در شعبه چهارم دادگاه كيفري يك استان 
تهران مورد محاكمه قرار گرفت و در زمينه جرايم خود همه 
چيز را منكر شــد و گفت يكي از دوستانم اين كار را كرده 
است. در انتها قضات وارد شور شدند و با توجه به انكارهاي 
دروغي قاتــل رأي خود را مبني بر قصاص براي اين قاتل 

صادر كردند.

قتل پيرزن ايرانى براى گردنبند 15 ميليونى

خط قرمز: رئيس كلانتــرى 122 دربند 
از دســتگيرى دو نفر جاعل اسكناس هاى 
تقلبى و كشف حدود 9 ميليون تومان وجه 

نقد در محدوده خيابان نخجوان خبر داد.
ســرهنگ محمدباقر قدم زاده، با بيان اين 
مطلب گفت: شــب گذشته حوالى ساعت 
24 عوامل گشت كلانترى حين گشت زنى 
به دو نفر كه به صورت پياده داخل خيابان 
در حال تردد بودند مظنون شــدند كه در 
بازرســى بدنى از آنان مقدارى اســكناس 
جعلى كشــف شــد. وى افزود: اين افراد 
در برخورد اوليه با مأمورين منكر هرگونه 
همراه داشتن شئ مشكوك شدند در حالى 
كه تراول هاى تقلبــى را داخل لباس هاى 
خود جاســازى كرده بودند با تيزهوشــى 
مأموران پول هاى تقلبى كشف و ضبط شد.
رئيس كلانترى 122 دربند بيان داشــت: 
اين متهمان كــه قصد تهيه مواد مخدر با 
اسكناس هاى تقلبى داشتند قبل از هرگونه 

اقدام دستگير شدند.

چاپ پول در كرمانشاه
بنا برگزارش ديگرى دادستان كرمانشاه از 
دستگيرى جاعلان اســكناس و چك پول  
خبــر داد و گفت: متهمان اقدام به چاپ و 
توزيع گسترده اسكناس و چك پول تقلبى 

كرده بودند.
 محمد حسين صادقى دادستان عمومى و 
انقلاب كرمانشاه با اعلام اين خبر گفت:در 
پى اخبار واصله درباره فعاليت يك كارگاه 

طراحى،چاپ و توزيع انواع اســكناس ها و 
چك پول هاى تقلبى كه در سطح گسترده 
اقدام بــه فعاليت در اين زمينه داشــته، 
موضوع در دســتور كار اداره كل اطلاعات 
اســتان كرمانشاه قرار گرفت و پس از اخذ 
مجوز قضايى نسبت به ورود به اين كارگاه 
و توقيف ابزار و وسايل جعل پول اقدام شد.
صادقــى افزود: در جريان بازرســى از اين 
كارگاه مقاديــر قابل توجهى اســكناس و 
چك پول تقلبى، امكانات و تجهيزات شامل 
انواع دستگاه هاى چاپ حرفه اى، ابزارآلات 
طراحى، دســتگاه هاى رايانــه و انواع نرم 
افزار و ده ها بســته كاغذ مخصوص كشف 
و ضبط شد. وى تاكيد كرد: مجموعه ابزار 
كشف شــده حكايت از اقدامات گسترده 
و حرفه اى اعضاى اين شــبكه در چاپ و 

توزيع اسكناس و چك پول تقلبى دارد.

به گفته دادستان كرمانشاه در اين پرونده 
يك نفر پس از جلب و تفهيم اتهام با قرار 
تامين كيفرى متناسب بازداشت شده است 
و تحقيقات با هدف شناسايى و دستگيرى 

ساير متهمان در دستور كار قرار دارد.

راز شوم اسكناس و تراول هاى تقلبى 
ركنا: اعضاى باند چاپ اسكناس در رشت 

شناسايى و دستگير شدند. 
رئيس سازمان اطلاعات سپاه قدس استان 
گيــلان گفت: اعضاى بانــد جعل و چاپ 
اسكناس توســط پاســداران گمنام امام 
زمان(عج) در بخش سنگر شهرستان رشت 

شناسايى و بازداشت شدند. 
معصومى با اشــاره به اينكــه از اين باند 
مقادير بســيار زيادى اســكناس جعلى، 
دستگاه چاپ و همچنين كاغذ مخصوص 

اسكناس كشف شــد تصريح كرد: در اين 
راســتا 3 نفر بازداشت شده اند كه در حال 
گذرانــدن مراحل قانونى توســط مراجع 

قضايى هستند.
وى با اعلام اينكه دســتگيرى اين افراد با 
اشــراف اطلاعاتى كامل و اقدام به موقع و 
غافلگيرانه پاسداران امنيت و فرزندان ملت 
در سازمان اطلاعات انجام شد ابراز داشت: 
اعضاى اين باند حيــن ارتكاب جرم و در 

حال چاپ اسكناس بازداشت شدند.
وى با اشاره به تلاش شبانه روزى پاسداران 
گمنام امام زمان(عج) در سازمان اطلاعات 
ســپاه براى حفظ امنيت مــردم در ابعاد 
مختلف زندگى اعلام كرد: با هوشــيارى 
عوامل عملياتى اين سازمان، اسكناس هاى 
چاپ شــده،ضبط و از ورود آن ها به بازار 

جلوگيرى شد.

پول هاى تقلبى در تهران، كرمانشاه  و گيلان خبرساز شد

مرد خشن زنش را در برابر پمپ بنزين كشت! 
ركنا:  مرد ميانســال كه شش سال قبل همسرش را در 
خيابان پاســداران و در ملأ عام به قتل رسانده  بود، در

         دادگاه كيفرى يك استان تهران حاضر شد. 
مردادماه ســال 90، مأموران پليس تهران از درگيرى 
خونين زن و شــوهرى ميانســال باخبر و راهى محل 
شــدند. اين درگيرى مقابل پمپ بنزينــى در خيابان 
پاسداران رخ داده بود، بنا به شواهد، در آن درگيرى مرد 
ميانسال با چاقو چند ضربه به همسرش زده و بعد از آن 

خودش نيز خودزنى كرده بود. 
با انتقال مجروحان به بيمارستان شهداى تجريش زن 
40 ساله به نام شهلا به خاطر شدت جراحات فوت كرد، 
اما مرد 50 ساله به نام احمد بعد از عمل جراحى زنده 
ماند. با انتقال جسد به پزشكى قانونى، دختر مقتول در 
حالى كه به شدت گريه مى كرد به مأموران گفت: «پدرم 
بيكار و معتاد بود. به همين دليل با مادرم اختلاف داشت 
و بارها با هم درگير شده بودند. مدتى قبل پسر خاله ام 
در ساختمان پزشكانى در خيابان پاسداران براى پدرم 
كار پيدا كرده بود. روز قبل از حادثه بود كه او با مادرم 
تماس گرفت و گفت پدرم صندوق صدقات ساختمان 

پزشكان را خالى كرده است.
مادرم موضوع را به پدرم گفت و پدرم عصبانى شــد و 
گفت دروغ است.  او در ادامه گفت: اين بهانه اى شد كه 
پدرم براى اثبات بى گناهى اش مادرم را به ســاختمان 
پزشكان ببرد، اما او وقتى از خانه بيرون مى رفت متوجه 
شدم با خودش چاقو برداشت.  با اين توضيحات احمد بعد 
از بهبودى كامل بازداشت و به پليس آگاهى منتقل شد. 
متهم وقتى تحت بازجويى قرار گرفت در جواب به مأموران 

 : گفــت
ســال ها من و همســرم با هم زندگى خوبى داشتيم و 
حاصل زندگى مان چهار فرزند بود. تا دو ســال قبل در 
قصابى كار مى كردم، اما به دلايلى از كار بيكار شــدم. 
به خاطر بيكارى و فشارهاى زندگى به ترياك و شيشه 
معتاد شدم و اين مشكلات عامل اختلاف من و همسرم 
شــد. او به من اهميتى نمى داد و اين بى توجهى ها مرا 
نسبت به او بدبين كرده بود به همين دليل روز حادثه 
در خيابان با هم درگير شديم. در آن درگيرى ناخواسته 
همسرم را كشتم و مى خواستم خودم را نيز خلاص كنم 

كه زنده ماندم.  
متهم بعد از بازســازى صحنه جرم روانه زندان شــد و 
پرونده بعد از صدور كيفرخواست به شعبه دوم دادگاه 
كيفرى يك اســتان تهران فرســتاده شد. صبح ديروز 
متهم از زندان اعزام شد و پرونده روى ميز هيئت قضايى 
به رياســت قاضى زالى قرار گرفت، اما به دليل غيبت 
اولياى دم، جلسه رسيدگى به تاريخ ديگرى موكول شد.

 مرد ميانســال كه شش سال قبل همسرش را در 

 : گفــت

32 سرقتى كه با دستگيرى 
2 دزد برملا شد

تسنيم: دو ســارق و مالخرى كه در مجموع 40 بار 
ســابقه رفتن به زندان را در پرونده هاى خود دارند، به 

32 فقره سرقت اعتراف كردند.
28 آبان ماه سال جارى مأموران كلانترى 141 شهرك 
گلستان، هنگام گشت زنى در محدوده استحفاظى خود 
به يك دســتگاه خــودروى پرايد كــه دو مرد جوان 
سرنشــين آن بودند مشكوك و پس از استعلام پلاك 

خودرو متوجه شدند اين خودرو سرقتى است.
مأموران با اطلاع از ســرقتى بودن خودروى پرايد به 
راننده آن دستور ايست دادند اما راننده بدون توجه به 
اخطار مأموران متوارى شد و مأموران انتظامى اقدام به 

تعقيب و گريز خودروى مسروقه كردند.
دقايقــى پس از اين تعقيب و گريــز، خودروى پرايد 
متوقف شد، سرنشينان آن از خودرو پياده شده و پا به 
فرار گذاشتند كه مأموران با رعايت قانون به كارگيرى 
سلاح، اقدام به تيراندازى كردند و موفق به بازداشت دو 

سرنشين پرايد مسروقه شدند.
پس از بازداشت متهمان، هويت آن ها به نام جواد سى 
ســاله و داراى 15 بار سابقه زندان و عليرضا بيست و 
هفت ساله داراى ســابقه 11 بار زندانى شدن و پس 
از تفتيش خودروى مســروقه، مقدارى لوازم مسروقه 

كشف و ضبط شد.
متهمان اين پرونده پس از بازداشــت به شــعبه 15 
دادســراى ناحيه 5 تهران منتقل و توســط ســعيد 
احمدبيگى؛ بازپرس پرونده مورد بازجويى قرار گرفتند.

در ادامــه تحقيقات، مالخرى كه با اين دو ســارق در 
ارتباط بود و فردى چهل ساله سابقه 14 بار زندان دارد 

به همراه بخشى از اموال مسروقه بازداشت شد.
در نهايت متهمان اين پرونده به 32 فقره ســرقت از 
داخل خــودرو اعتراف كرده، مالباختگان شناســايى 
شــدند و متهمان پس از اخذ آخريــن دفاع به زندان 

تهران بزرگ معرفى شدند.

ركنا: دختران و زنان جوان كه تسليم چرب زبانى هاى مرد هزار چهره شده بودند نمى دانستند اين خواستگار با نام آن ها 
حساب هاى بانكى باز كرده و چك هاى ميلياردى كشيده است. 

عليرضا 39 ساله كلاهبردارى 52 ميلياردى است كه با 9 سابقه كيفرى براى آخرين بار پرونده اى را رقم زده است كه 
در آن 5 زن و دختر جوان را هدف سناريوى فريبكارانه خود قرار داده و زندگى را براى آن ها تلخ كرده است. 

اين مرد پس از اينكه با دختران و زنان طرح ازدواج را مطرح مى كرد با اعتماد سازى با نام آن ها حساب هاى بانكى باز 
مى كرد و با دسته چك هاى زنان اقدام به كلاهبردارى كرده است.  عليرضا حتى براى اينكه به زنان ثابت كند كه همسر 

سابقش فوت كرده است با جعل گواهى فوت و عكس سنگ قبر زنش نزد دختران اعتماد سازى مى كرد. 

دختران جوان تهرانى در دام ميلياردى مرد هزار چهره 



پس از پیشنهاد استقلالی ها برای استخدام قاضی

رضا مهاجری:همه تیم ها دنبال بازیکنان من هستند
 فوتبال  سینا حسینی   مدیران باشگاه استقلال برای 
حل مشکل گلزنی خود حالا برای صید یکی از بهترین گلزنان 
لیگ برتر دست به کار شــدند . مدیران استقلال مذاکرات 
مخفیانه خود را با محمد قاضی آغاز کردند و برای جذب این 

بازیکن گلزن، با مدیر برنامه او به صورت جدی مذاکره کردند 
و از او خواسته اند که تا پایان هفته جاری پاسخ نهایی خود 
را برای پیوستن به باشگاه استقلال اعلام کند .اما در این بین 
یک مشــکل بزرگ وجود دارد که محمد قاضی بدون جلب 
رضایت مسئولان باشگاه پدیده موفق به جدایی از این تیم 

نخواهد شد.
* شکایت پدیده از استقلال؟

مدیران پدیده تا این لحظه هیچ موضع گیری روشنی در قبال 
این ماجرا نداشتند اما پیش بینی می شود که رضا مهاجری 

موافق این انتقال نیست با این حال از باشگاه استقلال شنیده 
می شود مدیر برنامه این بازیکن به مدیران استقلال اعلام 
کرده اســت این بازیکن خودش رضایتنامه اش را دریافت 
خواهد کرد و مدیران این باشگاه باید رقم قابل ملاحظه  را به 

وی ارائه دهند تا او با این باشگاه قرارداد امضا کند.

اما چنانچه این اتفاق رخ دهــد و مذاکرات با همین کیفیت 
ادامه پیدا کند و باشگاه پدیده در جریان این مذاکرات قرار 
نگیرد ، این باشگاه از طریق مجاری قانونی از مدیریت باشگاه 
استقلال به کمیته انضباطی شکایت خواهد کرد . بر اساس 

قانون محمد قاضی در استخدام باشگاه پدیده است و بایستی 
در صورت تمایل مدیران استقلال، مسئولان نقل و انتقالات 
این باشــگاه با مدیران پدیده وارد مذاکره شوند نه اینکه به 

سراغ مدیر برنامه وی بروند.
 مسئول کمیته برگزاری مسابقات ســازمان لیگ برتر نیز 

با تائید این مطلب که شــکل گیری این اتفاق کاملا تخلف 
است، در این خصوص به خبرنگار قدس می گوید: قانون به 
هیچ باشگاهی اجازه نمی دهد با بازیکنی که طرف قرارداد 
یک باشگاه است به صورت شــخصی وارد مذاکره شود. این 
قانون در تمام دنیا در حال اجراست اما متاسفانه هیچ کسی 
در ایران این مسئله را مورد توجه قرار نمی دهد ولی بر اساس 
قوانین انضباطی فیفا اگر باشــگاه طرف قرارداد بازیکن از 
باشگاه مذاکره کننده اعلام شکایت کند به دلیل بروز تخلف 
این مسئله به کمیته انضباطی ارجاع خواهد شد که پس از 
بررسی هم بازیکن متخلف و هم باشگاه مذاکره کننده توبیخ 

و جریمه خواهند شد.
سعید فتاحی در ادامه گفت: یک مســئله بزرگ که در این 
مقطع از سوی همه باشگاه ها مورد بی تفاوتی قرار می گیرد 
اجرای صحیح آئین نامه انضباطی و آئین نامه نقل و انتقالات 
است، دوستان همه چیز را به شوخی گرفته اند همین مسئله 
باعث می شود بعدا که با دردسرهای بزرگ بین المللی مواجه 
می شوند اعتراض می کنند که چرا به ما هشدار ندادید در 
حالی که ما همه ایــن موارد را پیش از شــروع رقابت ها به 

دوستان متذکر شده ایم .
*پیشنهادات رسانه ای؟

محمدرضا مهاجری ، سرمربی تیم فوتبال پدیده مشهد در 
واکنش به این خبر می گوید:» در حال حاضر تمام باشگاه های 
ایران خواهان بازیکنان ما هســتند اما ایــن علایق فقط در 
رسانه ها مطرح می شــود. اگر باشگاهی علاقه مند به حضور 
بازیکنان ما در ترکیب تیم خود هستند ما هیچ ایرادی هم به 
این کار نمی بینیم اما باید اصول و قواعد حرفه ای رعایت شود.
وی در خصوص این که اگر قاضی بخواهد از پدیده مجموعه 
کادر فنی جدا شود، آیا با این مســئله موافق هستید یا نه، 
توضیح داد: وقتی هنوز کســی برای اســتخدام بازیکن ما 
درخواستی نداده چرا باید به این موضوع فکر کنم؟ مطمئنا 
ما به تمام بازیکنان خود نیاز داریــم و روی توانمندی آنها 
حساب باز کردیم به همین دلیل تا وقتی موضوعی واقعیت 
ندارد ترجیح می دهم برنامه های خود را متمرکز موفقیت 

تیم کنم تا شایعات تائید نشده .

عنایتی: با جباری مذاکره کرده ام
ورزش: رضا عنایتی ، سرمربی مشکی پوشان در مورد شایعه حضور 
مجتبی جباری در مشهد گفت: مجتبی جباری را خودم شخصا با او 
تلفنی صحبت کردم قرار شد به ما پاســخ بدهد امیدوارم این اتفاق 
بیفتد و او به تیم ما ملحق شود. حضور جباری برای هر تیمی نعمت 
است. در خصوص حضور یعقوب کریمی یا هر بازیکن دیگری بستگی 
به لیســت تیم های دیگر دارد من نمی دانم هنوز شفر چه لیستی به 
باشگاه داده است. اگر لازم باشد شاید از پرسپولیس هم بازیکن بگیریم 
و اگر در  این تیم بازیکن مدنظر باشد شاید با برانکو هم تماس بگیریم.

طارمی نیم فصل در اروپا
ورزش:  مهدی طارمی به مسئولان باشگاه پرسپولیس اعلام کرده 
اســت که قصد دارد در نیم فصل به یک تیم خوب اروپایی بپیوندد. 
او البته با پرسپولیس تا پایان ســال آینده قرارداد دارد و جدایی اش 
منوط به اجازه باشگاه است اما نبود طارمی در بخش مهمی از بازی ها 
از یک سو و جریمه 800 هزار یورویی فیفا برای انتقال غیرقانونی اش 
از  ریزه اسپور به پرســپولیس می تواند مسئولان این باشگاه را برای 
جدایی آقای گل ترغیب کند.حمیدرضا گرشاسبی سرپرست باشگاه 
پرسپولیس درباره پرونده محرومیت پرسپولیس هم گفت که قصد 
دارد به ترکیه رفته و در مذاکرات مستقیم با مسئولان ریزه اسپور این 
مشکل را حل کند. گرشاســبی در لابه لای حرفهایش از پیشنهاد 
واگذاری حق ترانسفر طارمی به ریزه اســپور خبر داد که این نشان 

می دهد باشگاه نیز انگار با انتقال طارمی در نیم فصل موافق است.

گل محمدی :تعصب به فعالیت  در 
اینستاگرام نیست! 

ورزش: یحیــی گل محمــدی درباره نقــل و انتقــالات نیم فصل 
تراکتورســازی گفت: هر مربی در فصل نقل و انتقالات لیست ورود 
و خروج دارد؛ اما معیار انتخاب بازیکنان عملکرد آنهاســت و من هم 
هیچ حب و بغضی نسبت به اعضای تیم خودم ندارم؛ اما وقتی می بینم 
که بازیکنی در طــول یک نیم فصل با وجود قــرارداد آنچنانی هیچ 
کمکی به تیم نکرده طبیعی است که او را کنار بگذارم. بازیکنی که بر 
سر مبلغ مورد نظرش نتوانسته توافق کند در اینستاگرام از هواداران 
خداحافظی می کند. آن بازیکن دیگر چک برگشتی خودش را منتشر 
می کند و آن یکی می خواهد خواســته های خودش را با استفاده از 
این فضا به باشگاه یا کادرفنی تحمیل کند. در کجای دنیا سرنوشت 
فوتبالشان را در صفحات اینستاگرام با توهین و فحاشی گره می زنند؟

شهباززاده بدون جریمه برگشت
ورزش: سجاد شهباززاده در بازی با ســپاهان در رختکن نامش از 
لیست اســتقلال خط خورد و بعد از این اتفاق گفته شد او به نشانه 
اعتراض استادیوم آزادی را ترک کرده است.شهباززاده دیروز بدون 
جریمه از سوی شفر در تمرین استقلال حاضر شد تا مشخص شود اگر 
اعتراضی هم بوده در حد متعارف اتفاق افتاده است و قرار نیست این 

بازیکن با جریمه روبرو شود. 
شفر پیش از این در جریمه مهدی قائدی نشان داد که با بی انضباطی 
برخورد قاطع می کند و با رفتاری که با شهباززاده انجام داد مشخص 
شــد که اعتراض او در قبال خط خوردن از لیســت استقلال در حد 

متعارف بوده است.

جدایی قطعی ۴ بازیکن از تراکتورسازی 
در نیم فصل

تسنیم: لیســت مازاد تیم تراکتورسازی در نقل وانتقالات نیم فصل 
مشخص شد. سینا عشوری، محمد ابراهیمی، شهرام گودرزی و محمد 
نوری در لیست مازاد تراکتورسازی قرار گرفتند.در حالی که سرپرست 
تیم تراکتورســازی از قطعی نبودن جدایی بازیکنان قرار گرفته در 
لیست مازاد این تیم صحبت می کند، اما عشوری، ابراهیمی، گودرزی 

و نوری در نیم فصل از جمع سرخ پوشان تبریزی جدا خواهند شد.

دستیار جامائیکایی شفر در راه تهران
ورزش: باشگاه استقلال برای دستیار پیشنهادی وینفرد شفر، بلیت 
هواپیما تهیه کرد. وینفرد شفر سرمربی استقلال پس از جدایی میک 
مک درموت ایرلندی، خواستار حضور میگوئل کالی دستیار پیشین 
خود در تیم ملی جامائیکا شده بود. این مربی به دلیل قراردادی که با 
تیم خودش داشت، نتوانست در آن مقطع به ایران بیاید و قرار شد نیم 

فصل به جمع استقلال اضافه شود.
مسئولان استقلال به درخواست شفر بلیت هواپیما برای حضور این 

مربی در تهران را تهیه کرده و او در روزهای آینده به ایران می آید.
در حال حاضر یرزی شانیاک، بیژن طاهری و اشکان نامداری )مربی 

دروازه بان ها( کادر فنی استقلال را تشکیل می دهند.

جهانبخش در آستانه کسب عنوان 
بهترین بازیکن اردویژه

ورزش:ملی پوش ایرانی تیم آلکمار ضمن دریافت نمره بسیار خوب 
در بازی با هراکلیس به یک قدمی کســب عنــوان بهترین بازیکن 
فصل اردویژه هلند رســید. مجله فوتبال اینترنشــنال هلند پس از 
پایان دیدارهای باقی مانده هفته پانزدهم اردویژه که یکشــنبه شب 
برگزار شد جدیدترین رده بندی 20 بازیکن برتر رقابت ها را بر اساس 

نمره های فنی دریافتی آن ها در طول فصل منتشر کرد.
در این فهرست نام علیرضا جهانبخش، ملی پوش ایرانی تیم آلکمار 
با معدل نمره ای 6.71 در رده دوم دیده می شود. ریان توماس از تیم 

زووله با نمره 6.83 بهترین بازیکن اردویژه هلند است.

وعده آقای سفیر؛ برزیل را به ایران 
می آورم

ورزش: رودریگو دی آزردو سانتوس ســفیر برزیل در تهران صبح 
در محل فدراســیون فوتبال با مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال 
دیدار کرد. ســانتوس در ابتدا گفت: »موضــوع اصلی حضور من در 
فدراسیون، دعوت تیم ملی برزیل به ایران اســت. می دانم این کار 
بسیار سخت است؛ اما من رابطه ای بسیار خوب با فدراسیون فوتبال 
برزیل و دبیرکل فدراسیون کشــورم دارم و امیدوارم در جلسه هفته 
آینده با مدیران فدراســیون فوتبال برزیل، بتوانم آنها را راضی کنم. 
البته پیدا کردن یک جای خالی در تقویم فشرده تیم ملی برزیل هم 
کاری دشوار است. دقیقا نمی دانم هزینه های این بازی چقدر است؛ 
اما امیدوارم شرکت ها و بانک های ایرانی بتوانند در کنار هم اسپانسر 

این بازی بزرگ شوند.«

ضد حمله

تغییرات عجیب در سپیدرود ادامه دارد
 روانخواه سرمربی شد

ورزش: یکشنبه شــب و پس از اعلام کیومرث بیات، مالک و مدیرعامل جدید 
سپیدرود مبنی بر  سرمربی شدن سیمائو سیلمار و بر کناری علی نظر محمدی 
دوباره نظر این مالک جدید تغییر کرد و امیدرضا روانخواه، بازیکن استقلال  که 
قرار بود کمک مربی سیمائو سیلمار باشد، از این به بعد سکان هدایت سپید رود را 

در لیگ هفدهم در دست گرفت.
بیات در گفت وگو با ایسنا، ضمن تایید این خبر و همچنین برکناری آرش مومنی، 
مدیرعامل سابق باشگاه، اظهار کرد: آقای سیمائو سیلمار سه شنبه به تهران خواهد 
آمد و کمک مربی روانخواه خواهد بــود. درباره برکناری نظر محمدی نیز باید به 
طور کامل توضیح دهم ولی اکنون فرصت مناسبی نیست. ابتدا باید سپیدرود از 
حواشــی فاصله بگیرد و بتواند این تغییرات را به خوبی پشت سر بگذارد، سپس 

درباره آن مسائل صحبت کند.

واکنش گرشاسبی به مفقودشدن ۶۱ میلیارد 
تومان در پرسپولیس

مهر: سرپرست باشگاه پرســپولیس درباره مطالبی که درباره مفقود شدن دارایی 61 
میلیارد تومانی باشگاه منتشر و سوالاتی درباره آن مطرح شد، تصریح کرد: این موضوع به 
شکلی مطرح شده است که برای بعضی سوءتعبیر به وجود آورد. به همین دلیل برای اطلاع 
هواداران باید بگوییم این یک بحث تخصصی در حوزه مسائل مالی است ولی به شکلی 
مطرح شده که گویی اموالی گم شده است. این در حالی است که اصلا این طور نیست. 
اسناد مالی باشگاه کاملا بررسی و حسابرسی می شوند و مورد ارزیابی قرار می گیرند. در این 
مورد نیز چنین بوده است. گرشاسبی اضافه کرد: موضوع به یک مجموعه ورزشی مربوط 
می شود که در اختیار باشگاه بود و هم اکنون نیز در اختیار پرسپولیس قراردارد و باشگاه از 
آن استفاده می کند. این مجموعه، جزو اموال تحت مالکیت قلمداد می شد. در آن مقطع به 
علت آنکه هنوز انتقال سند به نام باشگاه صورت نگرفته بود، طبق موازین قانونی از حساب 

ها و دارایی های باشگاه کسر گردید و اسناد اصلاح شدند.
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   علی کریمی صبح دیروز با حضور در هتل المپیــک محل اردوی پیش از 
بازی پرسپولیس مقابل صنعت نفت آبادان با بازیکنان و مربیان این تیم دیدار 

و گفت وگو کرد.
   در حالی که طی روزهای گذشته شایعات فراوانی پیرامون حضور پادوانی در 
لیست فروش استقلال مطرح شده بود  اما این بازیکن برزیلی با حضور در محل 

تمرین آبی پوشان به شایعات پایان داد. 
   با پایان چهارمین روز عملیات جست وجو در اشترانکوه، همچنان پیکر علی 
حسینی کوهنورد خراسانی مفقود اســت. او که خود از امدادگران هلال احمر 
بود و خدماتی بســیاری را به کوهنوردان ارائه می کرد حالا اســیر اتفاقات تلخ 

کوهستان شده است.
   آنتونیو کونته سرمربی چلسی در واکنش به رویارویی تیمش مقابل بارسلونا 

در لیگ قهرمانان اروپا تاکید کرد بازی امشب چلسی مقابل هادرسفیلد اهمیت 
بیشتری نسبت به بازی با بارسا دارد!

   اتحادیه فوتبال انگلیس تحقیقات خود را مبنی بــر اتفاقات روی داده در 
رختکن دو تیم منچسترسیتی و منچســتریونایتد در اولدترافورد بعد از دربی 

آغاز کرد.
   خوآن ماتا هافبک باتجربه منچستریونایتد بعد از شکست تلخ مقابل سیتی 
تاکید کرد که هم تیمی هایش وقتی برای عزاداری به خاطر این باخت ندارند و 

سریعا باید به روند پیروزی برگردند.
   میشائیل بالاک هافبک سابق چلســی در واکنش به قرعه تیمش مقابل 

بارسلونا با جمله »چه بازی ای چه قرعه ای« واکنش نشان داد.
   آندر هررا به انتقاد از داور دربی منچستر پرداخت که به خاطر صحنه ای که 

به انتقاد او پنالتی بوده به او به خاطر دایو کارت زرد نشان داد.
   ژابی آلونســو هافبک ســابق رئال مادرید می گوید تیمش برای مصاف با 

پاریس سن ژرمن در لیگ قهرمانان اروپا آماده است.
   یوپ هاینکس ســرمربی بایرن مونیخ در خصوص خطر بشیکتاش برای 
تیمش به بازیکنان این تیم هشدار داد و تاکید کرد نباید نماینده ترکیه را دست 

کم گرفت.
   گراهام پاتر ســرمربی اوسترشوندس که ســامان قدوس نیز در آنجا توپ 
می زند، تاکید کرد که نه تنها از قرعه تیمش در مقابل آرسنال در لیگ اروپا نگران 

نشده بلکه آرزوی چنین دیداری را می کرده است.
    فرشید اسماعیلی که از بازیکنان خوب دو فصل اخیر آبی پوشان محسوب 

می شود، دچار آسیب دیدگی پا شده است.
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ورزشـــی

دروازه بان لژیونر تیم ملی در گفت و گو با قدس

امیرعابدزاده: هیچ وقت مثل پدرم نمی شوم
حمیدرضاعرب: امیرعابدزاده را باید 
ســورپرایز جدید کارلــوس کی روش 
درتیم ملــی دانســت. دروازه بانی که 
در تیم مارتیموی پرتغــال به بازیکنی 
کلیدی بدل شــده و نمایش درخشانی 
را درهفته های اخیر بر جا گذاشته است. 
فرزند دروازه بان بــزرگ تاریخ فوتبال 
ایران احمد رضا عابدزاده امیدواراســت 
که با این بازی های درخشان جایی میان 
ملی پوشــان حاضرایران درجام جهانی 

2018روسیه داشته باشد. 

* تویکی از بازیکنانی هســتی که 
تازگی ها در اردوی تیم ملی ایران 
دیده شدی. به حضور در جام جهانی 

20۱8چه قدر امیدواری؟
ابتدا باید از حســن توجه سرمربی تیم 
ملی تشکرکنم. ایشان به من انگیزه های 
تازه ای دادند ومــن ممنونم که این دید 

وجود دارد. دراین شرایط من فقط باید 
به تمریــن هایم بیفزایم تــا از اردوهای 
آتی تیم ملی جا نمانــم. حقیقت اینکه 
آرزویم پوشیدن پیراهن تیم ملی درجام 

جهانی است.
*حتی نشستن روی نیمکت.

بله، نیمکت نشینی درجام جهانی افتخار 
کمی نیســت. البته ســعی می کنم با 
بازی های خوب نظر آقــای کی روش را 

جلب کنم.
*می دانی که خــود کی روش هم 

دروازه بان بوده؟
وقتــی بــه اردوی تیم ملی رفتــم تازه 
فهمیدم که کــی روش چیزهای زیادی 
از دروازه بانی می داند. ایشــان به نکاتی 
اشاره می کردند که مشخص بود خودش 
دروازه بانی را تجربه کرده اســت. خیلی 
خوشحالم که زیر دســت کسی کار می 
کنم که علاوه برداشــتن یک شخصیت 

عالی فنــون دروازه بانی را هم خوب می 
داند. کی روش حتی در جاگیری ها هم 
به من نکاتی را گوشزد می کرد که جالب 
توجه بــود. امیــدوارم درکناراین مربی 

بزرگ نکات بیشتری یاد بگیرم.

*یعنی کی روش علاوه بر بازیکنان 
شــما را هم که دروازه بان بودید 

زیرنظرداشت؟
بلــه، و همین مــن را دلگرم مــی کند. 
امیدوارم که پاسخ اعتماد ایشان را بدهم. 

*در این مدت که به تیم ملی دعوت 
شدی اما هرگز تو را بازی نداده اند. 

این فضا نا امیدت نمی کند؟
من ناامید نمی شوم. دلیلی هم ندارد که 
درهمان اردوی اول برای تیم ملی بازی 
کنم. مطمئنم در اردوهای بعدی به من 

هم فرصت می رسد.
*حــال وهوایت درتیــم مارتیمو 

چگونه است؟
مربیان از من راضی هســتند. در4بازی 
کلین شیت کردم. من بیشتر بازی هایم 

را درجام حذفی انجام داده ام.  
*لیگ پرتغال چه طور؟

باید تمرکزمان را روی موفقیت در لیگ 
پرتغــال بگذاریم. فعــلا از 13 بازی 24 
امتیــاز گرفتــه و در رده پنجم جدول 
قرار داریــم. باید بتوانیــم نتایج بهتری 
کســب کنیم و رتبه خودمــان را ارتقا 
بدهیم. این تنها هدف ما اســت چون در 

این شــرایط اســت که می توانیم مجوز 
حضور در لیگ های اروپایی را به دســت 
بیاوریم.درباره بــازی کردنم درلیگ هم 
هر تصمیمی بگیرند می پذیرم. هدف من 

اما رسیدن به یک جایگاه با ثبات است.
*فکر می کنی بتوانی جا پای پدرت 

بگذاری؟
پدر برای من همیشــه الگو بوده و سعی 
می کنم فوت و فنی کــه او می گوید را 
خوب یاد بگیرم. من هیچ وقت شــبیه 
پدرم نمی شوم اما سعی می کنم دروازه 
بان خوبی باشم. رسیدن به جایگاهی که 

پدرم داشت دشواراست. 
*اما تو لژیونرشــدی و در این سن 

شرایط خوبی داری؟
بله، درست اســت. هیچ موقعیتی بدون 
سختی کشــیدن به دســت نمی آید. 
امیــدوارم راه را طوری بــروم که باعث 

افتخار پدرم شوم.

 ورزش: پرســپولیس با پیــروزی بر صنعت نفــت آبادان 
رکورد قهرمانی در نیم فصل را در تاریخ لیگ برتر شکست. 
پرســپولیس تهران و صنعت نفت آبادان در بــازی معوقه 
هفته هشــتم لیگ برتر دیروز با قضــاوت علیرضا فغانی در 
ورزشگاه آزادی تهران به مصاف هم رفتند که مردان برانکو 
با دو گل علیپور در نیمه دوم میزبان خود را شکست دادند. 
پرســپولیس بازی را هجومی آغاز کــرد و دو حمله نصفه و 
نیمه ترتیــب داد اما اولین موقعیت جــدی بازی در دقیقه 
هشت بازی توسط آبادانی ها ایجاد شــد که بیرانوند ضربه 

درویشی را از زاویه بسته دفع کرد.

در ادامه دو تیم بازی پایاپایی را به نمایش گذاشتند طوری 
که کمالوند در نیمه اول با بسته ماندن دروازه برزیلی های 
ایران به هدف خود رســـــید. اما در نیمـــــه مربیان این 
برانکو بود که با تغییر تاکتیک توانست مزد حملات پرتعداد 
تیمش را بگیرد. بعـــــد از اینکه علیپور یک توپ را به تیر 
کوبید موفق شــد دوبار روی نفوذهای خود دروازه میهمان 
را باز کند و یک تنه به صدر جــدول گلزنان برود. آن هم با 

9 گل.
پرسپولیس با برتری مقابل صنعت نفت آبادان 36 امتیازی شد 
تا بهترین قهرمان نیم فصل اول در رقابت های لیگ برتر باشد.

کمالوند: تحلیل رفتیم
فراز کمالوند ســرمربی نفت آبادان بعد از شکست در دیدار با 
پرسپولیس گفت: در 10 روز گذشــته 3 مسابقه انجام دادیم. 
این موضوع برای ما بســیار سنگین اســت و تا دقیقه 70 که 
توان داشتیم بازی را کنترل کردیم اما از لحاظ قوای جسمانی 
تحلیل رفتیم. همچنین دو بازیکن ما امروز سر حال نبودند و 

روز آنها نبود.
وی ادامه داد:برد برای بازیکنان است و شکست برای من است 
و باید به شکلی طراحی کنم که گل نخوریم اما باید بگویم که 

امروز روز خوب چند بازیکن ما نبود.

برانکو: در حد تیم قهرمان بازی کردیم
برانکو پس از برتری 2 بر صفر پرسپولیس برابر صنعت نفت 
آبادان گفت: از نحوه بازی بازیکنانم مقابل نفت آبادان خیلی 
راضی و خوشحال هســتم. این بازی را ســخت ترین بازی 
نیم فصل بعد از دربی می دانســتیم. یک بازی بسیار خوب 
انجام دادیم و تاکتیک منظمی را به نمایش گذاشــتیم و در 
حد قهرمان بازی کردیم. بردهــا و نتایج خوب ما هم ادامه 

پیدا کرد.
بهترین های نیم فصل اول از آن پرسپولیس

-  بهترین گل زن لیگ: علی علیپور
-  بهترین پاسور: محسن مسلمان
-  بهترین خط دفاع: پرسپولیس

-  بهترین خط حمله: پرسپولیس
-  بیشترین کلین شیت: علیرضا بیرانوند

-  بیشترین مدت زمان بسته نگه داشتن دروازه: علیرضا بیرانوند

با پیروزی مقابل نفت آبادان 
پرسپولیس  رکورد های لیگ برتر را شکست

واکنش شهاب گردان به شایعه حضورش در سپاهان
 دروازه بان تیم فوتبال پدیده خراسان به شایعه حضورش در تیم فوتبال سپاهان اصفهان واکنش نشان داد.

شهاب گردان درباره شایعه حضورش در سپاهان گفت: اطلاعاتی که من دارم در حد خبرهایی است که در 
رسانه ها مطرح می شود و مسئولان باشگاه سپاهان با من تماسی نداشته اند. من با پدیده قرارداد دارم و اگر 
اتفاقی رخ دهد طبیعتاً با مذاکرات دو باشگاه صورت خواهد گرفت. وی در پاسخ به این پرسش که خودش 
تمایل دارد به سپاهان برود، اظهار داشت: من در حال حاضر با پدیده قرارداد دارم و نمی توانم از حالا در مورد 

آینده صحبت کنم. 



سرپرست فدراسيون در گفت و گو با قدس

داورى: بوكس را وارد  ارگان هاى مختلف كرديم
 بوكس  امير محمد ســلطانپور   سرپرست كنونى 
فدراسيون بوكس كشــورمان كه مشهدى نيز هست، چند 
روز پيش از برگزارى انتخابات رياســت فدراسيون بوكس 
كه تكليف انتخاب خود او را به عنــوان رئيس احتمالى اين 
فدراسيون مشخص مى كند، در مشهد حضور پيدا كرد تا از 
نزديك  شاهد برگزارى مجمع انتخاب رئيس هيئت بوكس 
استان خراسان رضوى باشد. در حاشيه اين مجمع با افشين 

داورى مصاحبه اى انجام داديم كه در زير مى آيد:
 *جناب آقاى داورى! در انتخابات رياســت هيئت 
بوكس استان شاهد رقابت يك چهره قديمى مانند 
آقاى هنرى و يك چهره جديد در بوكس مانند آقاى 
صاحبى بوديم كه در نهايت با پيروزى صاحبى به اتمام 

رسيد. اين انتخاب را چطور مى بينيد؟
به نظر من اين مجمع در فضاى خوبى برگزار شــد و تمامى 
كسانى كه در اين انتخابات راى دادند اهل خانواده بوكس و 
آشنا به شرايط اين ورزش هستند. اكثريت جمع، انتخاب خود 
را اعلام كردند كه بايد به آن احترام گذاشت. آقاى صاحبى فرد 
تحصيلكرده اى است كه مى تواند با تجارب بالاى اجتماعى 
و اقتصادى كه دارد، شــرايط خوبى را بــراى هيئت بوكس 
استان خراســان رضوى به وجود بياورد. البته ايشان نبايد 
پيشكسوتانى مانند آقاى هنرى كه در كشور چهره شناخته 
شده اى هســتند را فراموش كند و با بهره مندى از تمام اين 
تجارب مى توان اميد بالايى به بوكس در استان داشته باشيم.
 *ورزش بوكس با حضور يك فرد جديد بعد از سال ها 
در سمت رياســت اين فدراسيون، احتمالا به دنبال 
يك رويكرد جديد است. چه برنامه هايى براى تغيير 

وضعيت نه چندان خوب اين ورزش در كشور داريد؟
ما همچنان نيازمند شناخت عمومى بهتر نسبت به ورزش 
بوكس در كشور هستيم. ما بايد ســفيران خوبى براى اين 
ورزش باشيم تا بتوانيم فرهنگ عمومى را نسبت به بوكس 
بالا ببريم. اين شايد مهمترين كار براى ما باشد و بعد از اين، 

طرح هاى آموزشى و اقتصادى مى آيد.
 *اين فرهنگ عمومى كه مــى گوييد همان نگاه به 

بوكس به عنوان يك ورزش خشن و خطرناك است؟
يكى از دلايل همين است. بوكس نه تنها به هيچ عنوان ورزش 

خشنى نيست بلكه يك هنر است. در جلسه پيش از مجمع با 
آقاى صبوريان مى شنيدم كه نزديكان ايشان گزارش هايى 
در خصوص شكستگى اعضاى مختلف بدن ووشو كاران به 
او مى دادند و اين در تمامى رشته هاى رزمى به شدت ديده 

مى شــود. در حالى كه در اين چهار ماهه اى كه سرپرستى 
فدراســيون بوكس را در اختيار دارم، پنج دوره مســابقات 

برگزار كرديم و حتى يك مورد اينگونه نديديم.
 *چطور مى شود نگاه جامعه را به بوكس تغيير داد؟

ما بايد اين فرهنگ را به جامعه 
بياوريم كه بوكس تنها در رينگ 
خلاصه نمى شــود و حتى افراد 
70 يا 80ساله ما نيز مى توانند 
به بوكس نگاهى به عنوان يك 
ورزش آرامــش بخش داشــته 
باشــند. بوكس به هر شكل مى 
تواند اســترس را كاهش دهد و 
داشتن حتى يك كيسه بوكس 
نسبت به هزينه هايى كه براى تردميل يا چنين دستگاه هاى 
خانگى پرداخت مى شود، مى تواند حتى در محيط آپارتمانى 
از نظر ضربان قلب و كاهش استرس نقشــى به مراتب بهتر و 

تاثيرگذار تر داشته باشد.
 *قبول داريد علاوه بر نگاه مردم، نگاه مسئولان نيز 

به بوكس مانند رشته هاى ديگر نيست؟
يكى از تلاش هاى اصلــى ما اين تغيير ديدگاه نســبت به 
بوكس بوده و موفق شديم در همين مدت كوتاه با وارد كردن 
اين رشته به ارگان هاى مختلف تفاوت بسيار زيادى ايجاد 
كنيم. تا همين چند وقت پيش بوكس به هيچ عنوان ورزش 
دانشگاهى نبود اما اكنون تيم ملى بوكس دانشجويان شكل 
گرفته و مدتى ديگر به مسابقات يونيورسياد اعزام مى شود. 
در نيروى انتظامى نيز بوكس به خوبى وارد شده و در ارتش 
و بسيج نيز توفيقات بسيار خوبى براى وارد كردن اين رشته 
به اين ارگان ها شاهد بوده ايم. شهردارى ها نيز به خوبى كار 
مى كنند و مطمئنم مى توان از پتانســيل بالاى شهردارى 
مشهد براى افزايش سرانه ورزش اين شهر براى رشته بوكس 

به خوبى استفاده كرد.
 *در پايان، وضعيت انتخابات رياست فدراسيون به 

چه صورت است؟
اين انتخابات پنجم ديماه برگزار خواهد شد و 10 نفر نامزد 
رياست اين فدراسيون خواهيم بود. هر كدام از اين عزيزان 
مثل من براى خود شانســى را براى انتخاب شدن به عنوان 
رئيس فدراسيون قائل هســتند اما اميدوارم هركس كه به 
عنوان رئيس انتخاب شــد بتواند شرايط بوكس را در كشور 

بهبود ببخش د.

رييس كميته داوران فدراسيون وزنه بردارى:
 تصميم هيئت ژورى در موردسليمى 

درست بود!
فارس: رييس كميته داوران فدراســيون وزنه بردارى معتقد است 

حركت بهداد سليمى به درستى خطا اعلام شده است.
 در حالى كه در روزهاى اخير انتقادات زيادى به هيئت ژورى مسابقات 
جهانى وزنه بردارى به خاطر رد كردن 2 حركت بهداد ســليمى در 
دوضرب دسته فوق سنگين شــده، رييس كميته داوران فدراسيون 
وزنه بردارى در مصاحبه اى عجيب اعلام كــرده كه تصميم هيئت 

ژورى درست بوده است. 
 منوچهر رضاخانى گفت:  در حركت اول دوضرب سليمى، دستِ چپ، 
دستِ راست را زد و به درستى خطا اعلام شد. حركت دوم كاملاً درست 
بود، اما در حركت ســوم در آخرين مرحله بهداد وزنه را پرِِس كرد و 
زمانى كه پاهايش را جمع كرد وزنه را به بالا هُل داد و وزنه بالاتر رفت 
و قطعاً خطا بود. از سوى ديگر هنگامى كه او مى خواست وزنه را رها 
كند بايد با دستش وزنه را همراهى مى كرد، اما به اصطلاح دراپ كرد 

در حالى كه نبايد وزنه را رها مى كرد. 
وى گفت:  شايد و شايد اگر ســليمى رفتار و حركات بهترى از خود 
نشان مى داد، احتمال داشت ژورى بعد از 3 چراغ سفيد داوران دخالت 
نكند. بهداد سليمى قهرمان جهان و المپيك است و اين ريزه كارى ها 
را بهتر از هر كسى مى داند و مى داند كه چطور مى تواند روى داوران 
تأثير مثبت بگذارد. به نظرم اگر با حركت مثبت ترى به كارش خاتمه 
مى داد، شايد احتمال داشت ژورى دخالت نكند. او به عنوان اسطوره 

وزنه بردارى با رفتارش بايد الگو باشد. 

قول هايى كه وزير به حدادى داد
ورزش: تنها دارنده مدال دو و ميدانــى در المپيك به ملاقات وزير 

ورزش و جوانان رفت تا براى ادامه كار خود با او جلسه بگذارد.
 احســان حدادى كه مدت ها بود به دنبال ملاقــات با وزير ورزش و 
جوانان بود، به ديدار مسعود سلطانى فر رفت. حدادى پس از المپيك 
روزهاى پر فراز و نشيبى را پشت سر گذاشت اما حالا در 2 رويداد قبلى 

خود توانست خود را به روزهاى اوج نزديك تر كند.
حدادى گفت: خوشبختانه پس از مدت ها موفق شدم با وزير ورزش 
و جوانان ديدار كنم و مشكلات و دغدغه هايم را درمورد دووميدانى با 
وزير ورزش در ميان بگذارم. صحبت هاى زيادى در اين ملاقات انجام 
شد و سلطانى فر هم نشان داد علاقه زيادى به رشته دووميدانى دارد 
و اخبار آن را به خوبى پيگيرى مى كند. اين موضوع جاى شكر دارد 
و انگيزه زيادى به من داد. او حتى وزن ديسك هايى كه ما پرتاب مى 

كنيم را هم مى  داند. 
وى گفت:   وزير ورزش قول داد هر كمكى از دستش برمى آيد براى 
كسب مدال بازى هاى آسيايى و بعد از آن المپيك 2020 انجام دهد 
تا با آرامش و تمركز 100 درصدى و بدون دغدغه به كارم ادامه دهم. 
قرار شد از لحاظ اردويى، امكاناتى و مالى حمايت هاى خوبى صورت 
بگيرد. وزير معتقد بود حق دووميدانى تنها يك مدال نقره نيست و 

بايد مدال هاى بيشترى كسب شود.  

زارعى 4 سال ديگر رئيس فدراسيون 
كوهنوردى ماند

ورزش: انتخابات فدراسيون كوهنوردى با حضور 3 كانديدا  در آكادمى 
ملى المپيك برگزار شد.  انتخابات فدراسيون كوهنوردى و صعودهاى 
ورزشى در  محل آكادمى ملى المپيك به رياست محمدرضا داورزنى، 
معاونت قهرمانى وزارت ورزش و جوانان برگزار شــد.  رقابت در اين 
انتخابات بين 3 نفر بود كه هر كدام به صورت جداگانه در ابتداى مجمع 
به سخنرانى پرداختند.    در نهايت پس از راى گيرى از اعضاى مجمع 
رضا زارعى با 34 راى توانســت براى 4 سال ديگر رياست فدراسيون 

كوهنوردى و صعودهاى ورزشى را برعهده بگيرد.

خبر

سهشنبه 21 آذر هفته 17 ليگ برتر انگليس
 هادرسفيلد - چلسى

 ساعت: 23:30 زنده از شبكه ورزش

چهارشنبه 22 آذر  هفته 16بوندسليگا
 بايرن مونيخ - كلن

 ساعت: 23:00 زنده از شبكه سه
چهارشنبه 22 آذر  هفته 17 ليگ برتر انگليس

 منچستريونايتد - بورنموث
 ساعت: 23:30 زنده از شبكه ورزش

جمعه 24 آذر  جام حذفى ايران
 بادران تهران - پرسپوليس

 ساعت: 16:15 زنده از شبكه سه

انگليس - ليگ برتر
 ساوتهمپتون 1  - 1 آرسنال

 ليورپول 1  - 1 اورتون
 منچستريونايتد 1 -   2 منچسترسيتى

اسپانيا - لاليگا
 رئال سوسيداد 0  - 2 مالاگا
 بتيس 0 - 1 اتلتيكومادريد

 لوانته 1 - 2 بيلبائو
 ويارئال 0 -  2 بارسلونا

ايتاليا - سرى آ
 كيه وو 0 -  0 آاس رم

 اسپال 2 - 2  هلاس ورونا
 اودينزه 2 -  0  بنونتو

 ناپولى 0  -  0 فيورنتينا
 ساسولو 2  - 1 كروتونه
 آث ميلان 2 - 1 بولونيا

آلمان - بوندسليگا
 كلن 3 -   4 فرايبورگ

 هانوفر 2 - 0 هافن هايم
 آگزبورگ 1 - 1 هرتابرلين

ميز نتايج

ورزش در سيما

15

خوشحالى پرسروصداى بازيكنان سيتى
پشت پرده  درگيرى در رختكن 

اولدترافورد
دانيال صدقى: دربى يكشــنبه منچســتر كه با پيروزى 
2-1 تيم گوارديولا در اولدترافورد خاتمه يافت، با حواشى 
زيادى در رختكن ورزشــگاه بعد از پايان بازى همراه شد. 
طبق گزارش هاى منتشر شده در رســانه هاى انگليسى، 
ماموران پليس و ماموران امنيتى ورزشگاه براى جدا كردن 
20 بازيكن و كادرفنى دو تيم در رختكن وارد عمل شده اند 
و ميكل آرتتا دســتيار گوارديولا با جراحت ابرو روبرو شده 
است. گزارش ها از پرتاب بطرى آب و شير در رختكن ازسوى 
طرفين و مشت و لگد بين بازيكنان دو تيم حكايت مى كنند. 
حتى در گزارش هاى ديگر آمده كه يكى از اعضاى كادرفنى 
منچسترســيتى هم زخمى شــده و روملو لوكاكو مهاجم 
شياطين ســرخ يكى از اصلى ترين عوامل شروع درگيرى 
دوطرف بوده است. ظاهرا اين درگيرى زمانى آغاز شده كه در 
پى سروصداى زياد بازيكنان سيتى در رختكن اولدترافورد 
براى جشــن گرفتن پيروزى در دربــى، ژوزه مورينيو به 
رختكن تيم گوارديولا رفته و از آنها خواسته صداى خود را 
پايين بياورند. در اين لحظه واكنش برخى از بازيكنان سيتى 
به خصوص ادرسون سنگربان اين تيم نقش مهمى در ايجاد 
درگيرى ها داشته است. او و آقاى خاص با لحن تند و صداى 
بلند به زبان پرتغالى شروع به جرو بحث كرده و اين درگيرى 
لفظى به يك دعواى فيزيكى منجرشده است. حتى گفته 
شده كه يك بطرى پلاستيكى هم به سوى مورينيو پرتاب 
شــده و يك بطرى ديگر هم به صورت آرتتا خورده است. 
نشريه ميرر نوشته كه تنها بعد از ترك محل توسط مورينيو، 

آرامش دوباره در فضاى رختكن حاكم شده است.

دبيركل 
كميته پارالمپيك :

 فعلا شرايط ميزبانى را نداريم
ورزش سه: دبيركل كميته پارالمپيك ايران گفت: دووميدانى، شنا و 

وزنه بردارى رشته هايى هستند كه شانس مدال آورى زيادى دارند.  مسعود 
اشرفى گفت: در اين رقابت ها نزديك به 800 ورزشكار از 29 كشور آسيايى به 

همراه 400 مربى و همراه حضور دارند. تلاش مى كنيم پس از نايب قهرمانى در دو 
دوره قبلى، بتوانيم حداقل اين رتبه را باز هم تكرار كنيم و حتى به قهرمانى برسيم. 
وى گفت: امارات ميزبان عملكرد ضعيفى داشته است. از سه سال قبل كه مديريت 
شــوراى المپيك آســيا تغيير كرد، با چنين چالش هايى مواجه بوده ايم. در واقع 
APC (كميته پارالمپيك آسيا) توانايى لازم براى برگزارى  بازى هاى پاراآسيايى 

جوانان را نداشته است. وى گفت: ما مشكل مديريتى براى ميزبانى بازى هاى 
پاراآسيايى جوانان نداريم، اما به دليل اينكه قوانين ملى اجازه همزمانى 

در ميزبانى و برگزارى رقابت هاى دختران و پسران را نمى دهد، در 
نتيجه شرايط براى پذيرش ميزبانى ما فراهم نيست، در 

غير اين صورت مديريت و تجربه لازم براى 
ميزبانى را داريم.

داورزنى رو به روى 
كميته ملى المپيك

ورزش سه: معاون وزير ورزش به تعلل كميته ملى المپيك در 
اقدامات پيش از برگزارى انتخابات واكنش نشان داد.

داورزنى   گفت: طبق صحبت هايى كه با هاشــمى و دوستان ديگر 
در كميته المپيك داشتيم، قرار است انتخابات سر موعد برگزار شود. 
برخى انتقــاد كردند كه چرا ما انتخابات فدراســيون ها را پشــت هم 
برگزار مى كنيم، اما اينطور نيســت. به صورت اتفاقى اين مسئله رخ 
داد كه خيلى از فدراســيون ها در اين تاريخ دوره 4 ساله شان به 

اتمام مى رسيد.
 وى افزود: به نظر من در اين يك ماه پيش رو فرصت هست 

تا اقدامات لازم براى برگزارى انتخابات انجام شــود. 
مشــكلى نخواهد بود و انتخابات سر موعد 

بايد برگزار شود. 

حواشى تازه از جنجال 
بزرگ كبدى

ميزان: سرپرست دبيرى فدراسيون كبدى گفت: جزو اولين پرسنل فدراسيون 
محسوب مى شوم و توانمندترين پرســنل فدراسيون هم من هستم.  معصومه 

ميرزايى پور همسر دبير سابق فدراسيون كبدى در پاسخ به اين سوال كه به نظر وى اداره 
فاميلى فدراسيون كبدى ايراد دارد يا خير، تصريح كرد: فكر مى كنم اگر توانمندى باشد 
ايرادى ندارد. كسانى كه اينجا مشغول بودند اگر در فدراسيون كبدى هم كار نمى كردند در 
جاهاى ديگر مى توانستند فعاليت كنند چون توانمند هستند. اورسجى يك كارمند معمولى 
بوده كه نقشى در قراردادها ندارد. من به واسطه همسر مقصودلو به فدراسيون آمدم و 
همسرم نقشى در اين موضوع نداشت. ميرزايى پور در مورد اخراج غلامى از فدراسيون 

كبدى گفت: غلامى دختردايى همسر مقصودلو است. يك روز كه من در مسافرت 
بودم غلامى با من تماس گرفت و رمز كامپيوترم را مى خواســت. وقتى از 

غلامى پرسيدم چرا رمز كامپيوتر را مى خواهد گفت كه مقصودلو از 
او خواسته در فدراسيون مشغول به كار شود.  حدود 10 نفر 

از عوامل فدراسيون كبدى نسبت فاميلى 
دارند.
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جام باشگاه هاى جهان در ابوظبى

يك جام ديگر در كلكسيون رئال؟
امين غلام نژاد: چهاردهمين دوره رقابت هاى جام باشگاههاى 
جهان كه از چهارشنبه گذشته در ابوظبى آغاز شده، بعد از انجام 
مراحل حذفى بين تيم هاى كوچك در روزهاى اخير و با ورود 
رئال مادريد قهرمان دوره گذشته و قهرمان اروپا به اين شهر به  

مراحل حساس خود نزديك مى شود.
 قهرمان اسپانيا روز يكشنبه در آســتانه ديدار مرحله نيمه 
نهايى برابر الجزيره امارات در ورزشگاه زايد اسپورت سيتى 
به عنــوان آخريــن تيم از جمــع هفت تيم حاضــر در اين 
رقابت ها وارد پايتخت امارات عربى متحده شد. سفيدپوشان 
مادريدى پيش از سفر به قاره آســيا در رقابت هاى لاليگا با 
5 گل سويا را درهم كوبيده بودند.تيم زيدان تلاش مى كند 
نخســتين تيمى نام گيرد كه دوبار پياپى جام قهرمانى اين 
رقابت ها را بالاى سر برده اســت. اين تيم 12 ماه پيش هم 
در ژاپن قهرمــان اين رقابت ها نام گرفته بــود. اولين ديدار 
نيمه نهايى اين رقابت ها هم روز ســه شــنبه بيــن پاچوكا 
و گرميو برزيل انجام مى شــود. همچــون دوره هاى قبلى 
قهرمانان چمپيونزليگ و جام ليبرتــادورس مدعيان اصلى 

حضور در فينال روز شنبه و فتح جام محسوب  مى شوند.  
احتمال اينكه زيــزو در اين بازى به مهره هــاى اصلى اش در 
آستانه فينال احتمالى هفته آينده استراحت دهد، زياد خواهد 
بود. مربى فرانسوى از دو بازى رئال دراين رقابت ها براى آماده 
سازى تيمش پيش از ال كلاسيكوى حساس با بارسلونا پيش از 

تعطيلات كريسمس استفاده مى كند. 
اين مسابقه مى تواند تا حد زيادى تكليف قهرمان اين فصل 
لاليگا را مشخص كند. كريستيانو رونالدو بعد از شروع ضعيف 

اين فصل در ديدار مقابل سويا نشــان داد كه به دوران اوج 
خود بازگشته است. احتمال اينكه گرت بيل هم دراين دوره 
از رقابت ها چند دقيقه اى فرصــت حضور درتركيب رئال را 
پيدا كند، زياد است. دراين شــرايط او  مى تواند براى ديدار 
مقابل بارسا روى نيمكت قرار گيرد. به طور حتم واران و بيل 
بعد از پايان يك دوره مصدوميت در دو جلسه تمرينى رئال 
مادريد با بقيه بازيكنان تمرين مى كنند. اين دوره از رقابت 
هاى جام باشــگاههاى جهان يكى از آخرين دوره هاى اين 

رقابت ها خواهد بود. از ســال 2021 اين تورنمنت با حضور 
24 تيم از جمله 12 نماينده از قاره اروپا و در فصل تابستان 
در يك بازه زمانى سه هفته اى و هر چهارسال يك بار برگزار 

خواهد شد.
 سيستم صعود براى تيم هاى اروپايى كه هنوز به طور رسمى 
مشخص نشده، شــامل تيم هاى حاضر در فينال رقابت هاى 
چمپيونزليگ در چهار سال پيش از شروع تورنمنت سال 2021 

و براساس جايگاه تيم ها در رنكينگ يوفا خواهد بود. 

قرعه خوب براى منچسترى ها در ليگ قهرمانان اروپا
ديدار رئال با ستارگان پاريس

ورزش: قرعه كشى مرحله يك هشــتم نهايى ليگ قهرمانان اروپا در نيون سوئيس 
برگزار شد و 16 تيم راه يافته به مرحله يك هشــتم نهايى اين رقابت ها حريفان خود 

را شناختند. 
براى اولين بار در تاريخ ليگ قهرمانان، پنج تيم از يك كشور توانستند در اين مرحله 
حضور داشته باشند، تيم هاى منچســتريونايتد، منچسترسيتى، چلسى، ليورپول و 
تاتنهام از انگليس در اين مرحله حضور دارند. تيم هاى راه يافته به اين مرحله نمى توانند 
برابر تيم هاى هم وطن قرار بگيرند. همچنين تيم هاى يك گروه مقدماتى در مرحله بعد 
برابر هم بازى نخواهند كرد. ژابى آلونسو هافبك سابق تيم هاى ليورپول، رئال مادريد 

و بايرن مونيخ قرعه كشى اين مرحله از رقابت ها را بر عهده داشت.

* قرعه كشى مرحله يك هشتم نهايى ليگ قهرمانان به شرح زير است:
يوونتوس- تاتنهام/ بازل- منچسترسيتى/ پورتو- ليورپول/ سويا- منچستريونايتد

/رئال مادريد- پارى ســن ژرمن/ شاختاردونتســك- رم/ چلسى- بارســلونا/ بايرن 
مونيخ- بشيكتاش

بازى هاى مرحله رفت يك هشــتم نهايى ليگ قهرمانان اروپا 24 و 25 بهمن و 1 و 2 
اسفند و ديدارهاى برگشت 15، 16، 22 و 23 اسفند برگزار مى شود. همچنين فينال 

ليگ قهرمانان اروپا نيز قرار است در كى يف پايتخت اوكراين برگزار شود.

قرعه كشى يك شانزدهم نهايى ليگ اروپا
سامان قدوس مقابل آرسنال

مرحله يك شــانزدهم نهايى ليگ اروپا  نيز قرعه كشــى شــد و بر اين اســاس 
اوسترشوند با سامان قدوس بايد به مصاف آرسنال برود و ميلان نيز به لودوگورتس 

بلغارســتان برخورد كرد.  پس از اتمام مرحله گروهى و نيز رسيدن تيم هاى سوم 
دور گروهى ليگ قهرمانان به يك شــانزدهم نهايى ليگ اروپا، 32 تيم زير منتظر 

مشخص شدن قرعه خود هستند:

 بازى هاى مرحله يك شانزدهم نهايى ليگ اروپا:
دورتموند-آتالانتا/  نيس-لوكوموتيو مســكو/  كپنهاگن-اتلتيكو مادريد/  اسپارتاك 
مسكو-بيلبائو/  آاك آتن-ديناموكيف/  سلتيك-زنيت/  ناپولى-لايپزيش/  ستاره سرخ-

زسكا مسكو/  ليون-ويارئال /  سوسيداد-سالزبورگ/  پارتيزان بلگراد-ويكتوريا پلژن 
چك/  استوا بخارست-لاتزيو/  لودگورست-ميلان/  اوسترشوند-آرسنال/  مارسى-براگا/  

آستانا-اسپورتينگ ليسبون 
بازى هاى دور رفت 15 فوريه(26 بهمن) و برگشــت 22 فوريه( 3 اســفند) برگزار 

خواهند شد.

مجتبى عسكرپور : مديرعامل باشــگاه موج هاى آبى با 
اشاره به مشكلات فراوانى كه پيش روى اين مجموعه براى 
حضور در رقابت هاى ليگ برتر شنا وجود دارد از عزم جدى 
اين مجموعه براى تكرار عنوان قهرمانى در رقابت هاى فصل 
جديد خبر داد و تاكيد كرد: موضوع واجب تر از باشگاه قطعا 
اين روزها زياد داريم اما باشــگاه زحمات زيادى كشيده و 
مى خواهيم كه شــناگران را همچنان در كنار خود داشــته  
باشيم. اينكه شناگر موج هاى آبى المپيكى مى شود، افتخار 

بزرگى براى ماست اما به مشتاق اعلام كرده ايم كه اگر دوم 
شويم يعنى پول مان را دور ريخته ايم.

محمد عليزاده با اشــاره به كارنامه موفق اين باشگاه در رقابت 
هاى ليگ برتر شنا، گفت: هفت سال است با هيئت شنا در حال 
همكارى هستيم و خوشبختانه در اين سال ها با وفاقى كه وجود 
داشته به موفقيت هاى خوبى دســت يافته ايم.نبايد فراموش 
كنيم كه براى رقابت هاى اين فصل تيم ها به شدت به يكديگر 

نزديك شده اند و شاهد رقابت تنگاتنگى خواهيم بود.

مالك مجموعه موج هاى آبى با گلايــه از ارگان ها و نهادهاى 
دولتى توضيح داد: 8 سال است كه بر اساس قانون از پرداخت 
ماليات معاف شــده ايم، اما ناگهــان امســال از اداره دارايى 
اعلام كردند معاف نيســتيد، با وجود قانون كه اعلام مى كند 
مجموعه اى كه پروانه  از اداره كل ورزش و جوانان داشته  باشد 
از پرداخت ماليات معاف اســت اما اداره دارايى گفت اداره كل 
ورزش و جوانان خراسان رضوى را قبول ندارد! به همراه مديركل 
ورزش و جوانان جلسه اى با حضور اســتاندار داشتيم، اما در 

نهايت كار به اينجا كشيد كه از فدراســيون شنا نامه تاييديه 
ببريم، در كدام استان چنين اتفاقاتى رخ مى دهد؟

در ادامه اين نشست خبرى، مجيد مشتاق رئيس هيئت شناى 
خراســان رضوى نيز با اشــاره به عملكرد قابل قبول نماينده 
خراسان رضوى در رقابت هاى ليگ برتر شناى ايران گفت:  با 
وجود اســاتيدى همچون گرايلى و ولى زاده هيچ كمبودى در 
جبهه فنى نداريم، در سخت افزار هم خوشبختانه از نظر تعداد 
استخر و كيفيت مشكلى نداريم. تاكنون تيم موج هاى آبى با 
نام ايران در مسابقات دبى شركت كرده كه به نتايج خوبى هم 

دست يافته ايم.

مشهدى ها بى خيال قهرمانى ليگ شنا نمى شوند 

صاحبى رئيس هيئت بوكس خراسان رضوى شد
مجمع انتخابات رئيس هيئت بوكس استان خراسان رضوى در اداره كل ورزش و جوانان استان با حضور افشين داورى 
سرپرســت فدراســيون بوكس ايران، كوروش صبوريان رئيس اداره كل ورزش و جوانان استان و نمايندگان مربيان، 

ورزشكاران و داوران اين رشته  برگزار شد.
در اين انتخابات صاحبى، هنرى و داروغه نامزد كسب رياست هيئت بوكس اســتان خراسان رضوى بودند كه قبل از 
راى گيرى، داروغه به نفع صاحبى از اين انتخابات انصراف داد. هنرى يكى از شخصيت هاى پر سابقه و پيشكسوت ورزش 
بوكس استان مخصوصا در زمينه داورى است و صاحبى نيز كه او را با رياست يكى از سازمان هاى خصوصى اتوبوسرانى 
شهر مشهد مى شناسيم مدتى است كه در سمت هاى مديريتى در ورزش هاى رزمى حضور دارد و اكنون شانس خود را 
در هيئت بوكس امتحان كرد.  پس از برگزارى راى گيرى انتخابات، صاحبى با كسب 10 راى از 16 راى به عنوان رئيس 

هيئت بوكس خراسان رضوى انتخاب شد و هنرى نيز 6 راى را به خود اختصاص داد.



محمــود مصدق    جامعــه/   
حال و روز شرکت های تولید کننده و 
واردکننده  لوازم و تجهیزات پزشکی، 
بحرانی گزارش می شود. برخی از آن ها مثل شرکت 
»دستکش خرید ایران« ورشکسته و تعطیل شده اند 
و بعضی دیگر هم نفس های آخرشان را می کشند. 
ایــن یعنی بحران در بخش تولیــد و واردات لوازم 

پزشکی به مانند بخش درمان بسیار جدی است.

 اجرای نامناسب طرح تحول سلامت؛ ریشه 
مشکلات

علیرضا چیــذری عضــو هیئت مدیــره یکی از 
شرکت های وارد کننده تجهیزات پزشکی به کشور، 
اجرای نامناســب طرح تحول ســامت را ریشه 
مشکات امروز شرکت های بازرگانی تولید کننده و 
وارد کننده لوازم و تجهیزات پزشــکی می داند و به 
قدس می گوید: نزدیک به دو سال بیمارستان ها و 
مراکز درمانی مطالبات شرکت های لوازم و تجهیزات 
پزشکی را پرداخت نکرده اند و به همین دلیل خیلی 
از این شــرکت ها دچار بحــران کمبود نقدینگی 
شــده اند و حتی برخی از آن ها دیگر قادر به ادامه 
کار نیستند. وی همچنین زمان بر بودن امر واردات، 
موانع شدید گمرکی، ثابت نبودن نرخ ارز و بی ثباتی 
ســرمایه گذاری در کشــور را از دیگر چالش های 
بــزرگ شــرکت های تولید کننــده و وارد کننده 
تجهیزات پزشکی در کشور می خواند و می افزاید: 
وقتــی دلار، امــروز یک نرخ و فــردا نرخ دیگری 
دارد و دولــت هم اجازه افزایش قیمت تجهیزات را 
نمی دهد، نتیجه اش برای شرکت ها جز زیان چیز 

دیگری نیست.

 وزارت بهداشت زیر قولش زد
علیرضا محمدی رئیس هیئت مدیره یکی دیگر از 
شرکت های تولیدی لوازم پزشکی که ادعا می کند، 
خانه اش به علت پرداخت نشــدن اقساط بانک در 
مزایده فروش قرار گرفته است نیز چنین نگاهی دارد 
و به قدس می گوید: مشکل ما با وزارت بهداشت این 
اســت که چرا در طرح تحول ســامت عکس آن 
چیزی که قولش را داده بودند عمل کردند. در واقع 
در ابتدا گفتند که میزان سودتان را پایین بیاورید، 
ظرف 45 روز پــول فروش تجهیزات را می گیرید؛ 
اتفاقی که هرگز نیفتاد. یعنی براساس اعتمادی که 
به دکتر هاشمی وزیر بهداشت داشتیم، سود فروش 
را از 18 درصد به 12 درصد کاهش دادیم، اما حالا 
دوسال از مطالبات ما می گذرد و هیچ خبری از باز 
پرداخت آن ها از سوی وزارت بهداشت نیست. وی 
با اشاره به حجم بالای مطالبات شرکت های تولید 

و وارد کننده تجهیزات و لوازم پزشــکی و ناتوانی 
بیمارســتان ها در پرداخت آن ها، تصریح می کند: 
مشکل دیگر این اســت که دولت بخشی از طلب 
مــا را نمی پردازد، اما بخش دیگــری از آن را بابت 
دریافت نکردن بموقع اقساطش از تولید کنندگان 
و واردکنندگان تجهیزات پزشکی جریمه و دیرکرد 
تسهیات یا مالیات دریافت می کند. در واقع بابت 
پولی که هنوز از دولت دریافت نکرده ام، باید مالیات 
بر ارزش افزوده و حتی جریمه دیرکرد مالیات بدهم، 
اما وزارت بهداشت همچنان تماشاچی است.وی در 
همین زمینه می گوید: خواسته ما از وزیر بهداشت 
آن اســت که اگر پول ندارید تا طلب شرکت های 
تجهیزات لوازم پزشــکی را بدهید، حداقل از وزیر 
اقتصاد و دارایی بخواهید، سود تسهیاتی را که به 
ما داده اند، کم کند و جریمه های مالیاتی را ببخشد. 

 تولید تجهیزات به شکل زیرزمینی
 وحید اســکویی یک تولید کننده دیگر عاوه بر 
مطالبات از کاغذبازی حاکم بر وزارت بهداشــت به 
عنوان عمده مشــکل تولیدکنندگان یاد می کند و 
می گوید: در واگذاری نظارت بر تجهیزات پزشکی 
به سازمان استاندارد جای بحث زیادی وجود دارد. 
یعنی همه چیز بخوبی پیش می رفت که نمی دانیم، 
ناگهان چه خوابی دیدند و تمام مسئولیت ها را در 
این بخش به سازمان اســتاندارد واگذار کردند در 
حالی که به نظر می رسد، تجهیزاتی که این سازمان 
برای ارزیابی کیفیت محصولات تولیدی اســتفاده 
می کند، فاقد اســتانداردهای لازم هســتند. وی 

سپس به بحث تولید تجهیزات به شکل زیرزمینی 
می پردازد و تصریح می کند: یکی دیگر از مشکات 
ما تولید غیرمجاز لوازم و تجهیزات پزشکی در کشور 
اســت. مثاً در یگ گاوداری دستگاه آزمایشگاهی 
در حال تولید اســت. بارها به وزارت بهداشت این 
موضوع را گزارش کرده ام، اما هنوز برای جمع آوری 

آن ها اقدامی صورت نگرفته است.

کاهش دارایی ها 
عباس براتی، نایب رئیس اتحادیه بازرگانان تجهیزات 
پزشکی ایران هم به بحث قیمت ها اشاره می کند و 
می گوید: قیمت های تجهیزات پزشکی براساس نرخ 
بهمن ماه سال گذشته، تعیین شده در حالی که طی 
این مدت، نرخ ارز حدود 15 درصد افزایش داشته 
اســت، اما این افزایش در قیمت گذاری های جدید 
اعمال نشده است و به همین خاطر سودی که باید 

به شرکت ها تعلق گیرد، تقریباً به صفر می رسد. وی 
با تأکید بر اینکه قیمت گــذاری جدید برای لوازم 
پزشــکی به گونه ای نیســت که فعالان این حوزه 
بتوانند به کارشان ادامه بدهند، تصریح می کند: در 
نتیجه بسیاری از شرکت ها میزان تولید و واردات را 
کم کرده اند و فقط برای بیمارستان های خصوصی 
و یا آن هایی که خوش حســاب هستند، کالا وارد 
می کنند. بنابراین ما خواســتار تجدید نظر در این 
زمینه هستیم. ابوالفتح صانعی رئیس این اتحادیه 
نیز از کاهش 40 درصدی دارایی شرکت های تولید 
کننده و واردکننده لوازم و تجهیزات پزشکی طی دو 
سال اخیر خبر می دهد و به قدس می گوید: به دلیل 
پرداخت نشدن مطالبات از سوی وزارت بهداشت، 
برخی از شــرکت های تولیدی و وارد کننده لوازم 
پزشکی ورشکسته شــده اند.وی نسبت به بیکاری 
دو ســوم کارگران شرکت های تولید کننده و وارد 
کننده تجهیزات پزشکی در صورت بی توجهی به 
پرداخت مطالباتشان هشدار می دهد و می افزاید:در 
کنار این موضوع شاهد از بین رفتن زیرساخت های 
خدمات پس از فروش که نتیجه ســال ها سرمایه 
گذاری است، خواهیم بود که پیامدهایش گریبان 
بیماران را خواهد گرفت.صانعی نیز خواستار انضباط 
مالی دانشگاه های علوم پزشکی می شود و می گوید: 
برخی از دانشگاه های علوم پزشکی و مراکز درمانی 
تابعه پیشــنهاد پرداخت اوراق دو و یا چند ســاله 
بابت مطالبات سال های 94 تا 96 را داده اند که این 
راهکار با توجه به اینکه بانک هایی که شرکت ها به 
آن ها مقروض هستند از دریافت این اوراق خودداری 

می کنند و همچنین خرید از تولیدکنندگان خارجی 
فقــط به صورت نقدی انجام می شــود، پذیرفتنی 
نیســت و خطر ورشکستگی شــرکت ها را بیشتر 

می کند. 

امیدواری برای حل مشکلات 
دکتــر رضا مســائلی، مدیرکل امــور تجهیزات و 
ملزومات پزشکی سازمان غذا و دارو نیز با تأکید بر 
اینکه یکی از مهم ترین دغدغه های وزارت بهداشت 
موضوع مطالبات اســت، می گوید: این وزارتخانه و 
دولت تمام تــاش خود را انجام می دهند تا منابع 
پایدار را برای اجرای طرح تحول ســامت تأمین 
کنند و به تصویب برسانند. برای این منظور نیز طی 
یک ماه گذشته، کار کارشناسی بسیار سنگینی در 
لایحه بودجه ســال آینده از سوی وزارت بهداشت 
انجام شده است که امیدواریم با توجه به اهتمامی 
که دولــت در اجرای طرح تحول ســامت دارد، 
مشکل تأمین منابع پایدار و تخصیص اعتبارات این 
طرح هم برطرف و مطالبات شــرکت ها و پزشکان 
پرداخت شود.وی با اشاره به اینکه وزارت بهداشت 
با وسواس تمام پیگیر رفع مشکات یاد شده است، 
درباره بحث قیمت گذاری تجهیزات پزشکی توضیح 
می دهد: اگرچه خواهان نظارت بر قیمت ها هستیم، 
اما نمی خواهیم، این نظارت به گونه ای باشــد که 
منتج به قیمت گذاری شــود. از ایــن رو در حال 
طراحــی مدلی جدید برای قیمت گــذاری در این 
حوزه هستیم؛ مدلی که براساس آن نظارت کنترل 
شده و هوشمندانه بر قیمت ها داشته باشیم. برای 
این منظور نیز با حوزه هــا و معاونت های مختلف 
در وزارتخانه در حال مشورت و بررسی طرح مورد 
نظر هستیم که اگر ان شــاءالله در دوره جدید به 
جمع بنــدی نهایی برســیم، نتیجــه را به اطاع 
شرکت های تولید و وارد کننده تجهیزات پزشکی 
خواهیم رساند.مسائلی درپاسخ به پرسش دیگری 
در خصوص موضوع برون سپاری در امور تجهیزات 
پزشکی هم می گوید: واگذاری بسیاری از کارها در 
این حوزه بسیار ضرورت دارد. بر این اساس و طبق 
تصمیمی که از سوی مسئولان اتخاذ شده تا 9 هفته 
آینده، باید زیرساخت های لازم از قبیل افراد خبره، 
متعهد فراهم آیــد.وی در پایان، تولید تجهیزات و 
لوازم پزشکی را یکی از دستاوردهای کشور پس از 
پیروزی انقاب اســامی می خواند و می افزاید: اگر 
بازار تجهیزات پزشکی کشور حدود 2 میلیارد دلار 
باشد، نیمی از آن در کشور تولید می شود. در واقع 
از 220 هزار قلم کالای پزشکی که در ایران به ثبت 
رسیده است، بخش عمده ای از آن ها در کشور تولید 

می شود.

ورشکستگی شرکت های تولید کننده و واردکننده لوازم پزشکی 

تولید تجهیزات پزشکی در گاوداری ! 
سه شنبه 21 آذر 1396
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جامعه

آنچه می خوانید :
مدیران شرکت های تولید و وارد کننده 
تجهیــزات و لــوازم پزشــکی از ناتوانی 
بیمارســتان ها در پرداخــت حجم بالای 
مطالبــات خود می گوینــد و اینکه دولت 
بخشــی از طلب آن هــا را نمی پردازد به 
این موضوع باید تولید زیر زمینی برخی 
از تجهیــزات و بیکاری بخــش زیادی از 
کارگــران شــرکت های تولیــدی را هم 

افزود.

500 میلیون تومان بابت یک مصاحبه!
هفته پیش یک فوتبالیست پرتغالی را به ایران دعوت کردند، تمام هزینه های 
هواپیما و خورد و خوراکش را تقبل کردند و صد هزار یورو برابر 500 میلیون 
تومان بابت نیم ســاعت حرف زدن و مصاحبه با او به او دســتخوش دادند. 
برای نگهداری ســگش در آن یک شــبانه روز که در ایــران بود 1000 یورو 
هزینه کردند.او آمد در استودیوی تلویزیون جلوی مجری برنامه نود نشست. 
بوسیله مترجم سؤال و جواب هایی انجام شد و آقای فیگو پس از نیم ساعت 
تشریفشــان را بردند.خانم لیا اوتادی شــرحی در تارنمای خود نوشت: »در 
کشوری که این همه بحران اقتصادی دیده می شود، دچار این بی پولی مزمن 
است، این زلزله های پی درپی هموطنان ما را دچار بی خانمانی، مرگ و میر، 
دربه دری، سوز و سرمای زمستان و چادرنشینی کرده است؛ چگونه می توان 
به یک فوتبالیست پرتغالی صد هزار یورو معادل 500 میلیون تومان به اضافه 
هزینه هواپیما و هتل و خوراک و احیاناً »ماءالشعیر تگرگی« به اضافه 1000 
یورو حق نگهداری سگش بوسیله مربی مخصوص دو دستی تقدیم کرد که 
بیاید و نیم ســاعت در یک برنامه ورزشــی پرتماشاچی سخنرانی کند یا به 

پرسش ها پاسخ دهد؟«
پرسش منطقی و انسانی »خانم اوتادی باعث شد، آقای مجری رگ غیرتش بالا 
بیاید و توضیح دهد: اولاً نیم ساعت نبوده و چهار ساعت روی آنتن بوده، ثانیاً 
در تمام تلویزیون های دنیا این جور مصاحبه های مهم و پرهزینه متداول است. 
ثالثاً این موضوع را چرا به زلزله ربط می دهید؟ رابعاً یک ریال از بودجه دولت 
و بودجه سازمان صدا و سیما خرج نشده و همه اش را یک شرکت خصوصی 
پرداخــت کرده اســت.«بنده فکر می کنم، این شــرکت که خیلی ولخرجی 
می کند، باید یکی از اپراتورهای تلفن همراه باشد که روز روشن گران فروشی 
می کند و از بازار انحصاری و بی رقیب سوءاستفاده کرده، هزینه مخابرات را هر 
روز بالا می برد. ماه پیش پرداختی من بابت تلفن همراهم 12000 تومان بود 
این ماه به 21 هزار تومان رسید. اصاً رحم نمی کند. متعاقباً لیا اوتادی جواب 
داده، یک اتفاق خجســته حضور نه نیم ساعته حتی 24 ساعته یک ستاره 
فوتبال تیم پرتغال در تلویزیون ملی ما نیست، اتفاق خجسته اول موقعی است 
که آقای گل ما یا لژیونرهای ما نه به تلویزیون پرتغال حتی به تلویزیون ممالک 

همسایه بروند و 100 هزار یورو پول بگیرند و کلی عزت و احترام.
2- اتفاق خجسته وقتی است که در این وضعیت به واقع خراب اقتصادی کشور 
ما که همه مردم و بانک ها و غیره به دلیل تحریم و قیمت دلار و نوسان بازار 
و غیره دچار بحرانند، یک شرکت که چند سالی بیشتر از فعالیتش نمی گذرد، 
چطور چنین هزینه ای می کند؟ اصاً چرا این هزینه ها وقتی می شود در چرخه 

اقتصاد مملکت خودمان باشد، باید تبدیل به یورو شده، خارج شود؟
3- الآن با حضور ایشان چه اتفاق خجسته ای رخ داده؟ اصاً رخ داده یا توهمی 

بیش نیست؟«
»پی نوشــت، مبلغ دقیقاً 100 هزار یورو به اضافه تقبل هزینه ســفر بسیار 
لاکچری ایشون همراه با سگشون بوده که برای نگهداری سگشون در ساعات 
برنامه بیش از 1000 یورو پرداخت می شده است.خانم اوتادی در پایان پیامش 
نوشته »من نه عاقه ای به دیدن و تعقیب چنین برنامه هایی دارم و در کمال 
احترام جذابیتی هم برایم ندارد، برای من مایه بسی شگفتی بود، تلویزیون که 
این روزها گرفتار کمبود و حتی فقدان بودجه اســت، چطور 100 هزار یورو 
برابر 500 میلیون تومان برای مصاحبه با یک فوتبالیست پرتغالی تخصیص 
می دهد که ســگش را هم به ایران بیــاورد و 1000 یورو خرج آن جانور ژن 
مخصوص شود. مجری برنامه اصرار دارد، بگوید، دیناری از این صد هزار یورو 
یعنی 500 میلیون تومان از صندوق دولت یا صدا و سیما خارج نشده است. 
امیدواریم اینطور باشــد، اما این بخش خصوصی مگر طی چند سال که در 
حال بهره برداری از یک ســامانه قباً دولتی ایران است، چقدر سود نصیبش 
شده که 500 میلیون تومان یا 100 هزار یورو تقدیم یک جوان فوتبالیست 

پرتغالی می کند؟«
بــاز دیدم پیامی برایــم آمده که به دو محقق ایرانــی و ترکی که ابداعات و 
اکتشافات مفیدی هم کرده اند، جرینگی هر کدام 500 هزار دلار تقدیم شده 
است. این دو محقق واقعاً مستحق دریافت یک میلیون دلار جایزه بودند. نکند، 
می خواهید با جایزه نوبل رقابت کنید؟متن پیامک»امروز طی مراسم باشکوه 
در تالار وحدت و با حضور دانشمندان و شخصیت های برجسته جهان اسام، 
با حمایت همراه اول حامی ویژه جایزه مصطفی)ص( )نشان عالی علم و فناری 
جهان اسام( دو برگزیده دومین دوره از جایزه مصطفی)ص( جایزه 500 هزار 
دلاری خود را دریافت کردند« خوب این مراسم انجام شد و یک ایرانی و یک 
ترکی جایزه گرفتند.جایزه گذاردن به نام رســول اکرم معظم)ص( کار خوب 
و شایسته ای است، اما این دانشمندان، شخصیت های برجسته جهان اسام 
کی هــا بودند، کی آمدند؟ این دو نفر که به هر کدام جایزه 500 هزار دلاری 
دادید، اسم نداشتند؟ مشخصات نداشتند؟ کی آنان را برگزید؟ آخر 500 هزار 
دلار چرا؟ این اپراتور تلفن همراه چقدر دخل می برد که یک میلیون دلار به دو 
دانشمند که اسمشان را ننوشته، جایزه داده است.اساساً این شرکت چه کاره 
است که جایزه اسامی بدهد؟ هیئت انتخاب کننده کی بوده؟ در روزنامه های 
روز یکشنبه که هیچ خبری در این مورد درج نشده بود! در کشوری که 1/3 
درصــد مدارس آن بنا به گفته وزیر آمــوزش و پرورش کهنه و کلنگی و در 
معرض تخریب هســتند، این شرکت چه حقی دارد که دو )500 هزار دلار( 
به دو نفر که نام و نشانشان معلوم نیست، جایزه بدهد؟ در مملکتی که زلزله، 
شهرهای پرجمعیتی در غرب و روستاهای قدیمی با معماری عصر میوسن و 
کرتاســه را ویران کرده، این دو دانشمند بزرگ اگر احساسات عاطفی ناچیز 
داشــتند، این پول حال را به زلزله زدگان و ساخت بیمارستان و مدرسه و 
ترمیم خرابی ها اهدا می کردند.چطور دلتان می آید در این کشــوری که فقر 
و محرومیــت بیداد می کند به قول خودتان یک میلیون دلار جایزه بدهید؟ 
دانشــمندانی که این دو جایزه را گرفته اند، چه اختراع و اکتشافی کرده اند؟ 
فرض می کنیم، اختراعی عالی و اکتشافی بی نظیر، اما 500 هزار دلار چرا؟نام 
مقدســین را روی کارهای تبلیغاتی خودشــان می گذارند که سوءاستفاده 
بکنند. شما اسامی این شــرکت های تعاونی اعتباری را که پول مردم را بالا 
کشــیده اند، مرور کنید؛ اغلب نام های مقدس برگزیده اند و دیدید که موفق 
شدند، میلیاردها تومان هستی و نیستی مردم شریف و محترم و بی آزار را بالا 
بکشند و در خیابان ها سرگردانشان کنند.من در عجبم این اپراتور مخابراتی 
مالیات ندارد؟ حق و حقوق و مزایای کارمندان و کارکنان ندارد؟ ســود آخر 
سال و سهام به مدیران و اعضای هیئت مدیره نمی دهد؟ واقعاً اگر یک میلیون 
دلار به دو نفر جایزه داده، آن دو نفر کیستند؟ چه تحقیقات تازه ای کرده اند؟ 
این شرکت نام این دو دانشمند را اعام کند و اعام کند که چه آثاری تولید 
کرده اند؟ نمی شد، این یک میلیون دلار را بین 10 مورخ و محقق و اندیشمند 
اسامی تقسیم می کردند؟ نمی شد، این یک میلیون دلار را وقف تحصیات 
100 دانشــجوی زبده در صنعت و معدن می کردند که برای کارهای ساده 
از خارج محقق و اســتادکار دعوت نکنیم؟ نمی شد، آن یک میلیون دلار را 

در اختیار دانشگاه های کشور یا بیمارستان ها یا مدارس کپری می گذاشتند؟
آخر این شرکت چقدر ســود می برد و می خورد که یک میلیون دلار جایزه 
می دهد؟ دولت در این میان چه کاره اســت؟ چرا این جایزه از طریق وزارت 
علوم و فناوری یا وزارت بهداشــت و درمان و آموزش پزشکی داده نمی شود؟ 

آخر مخابرات چه ارتباطی به این گونه امور دارد؟
چرا آن یک میلیون دلار را به 10 بخش تقســیم نکردند و به 10 دانشــمند 
ایرانی و اسامی تقدیم نکردند؟ اصل جایزه است، دانشمند کاسب و حسابی 

بازاری نیست که چانه بزند.
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جامعه : بر پایه لایحه بودجه سال 97 عوارض خروج از کشور 
با رشدی بی سابقه، از 75 هزار تومان به 220 هزار تومان رسید 
یعنی افزایشی سه برابری!بر اساس این لایحه هر نفر در نخستین 
ســفر خارجی باید 220 هزار تومان، در ســفر دوم 50 درصد 
بیشــتر، یعنی 330 هزار تومان و برای سفرهای سوم و بیشتر 
440 هزار تومان عوارض بپردازد.بر اســاس یکی از ردیف های 
جداول مربوط به هزینه های خدمات مجموعه نیروی انتظامی و 
در بخش درآمدها، عوارض خروج مسافر از مرزهای کشور برای 
زائران حج و عتبات عالیات بــه ازای هر نفر، 110 هزار تومان 
و برای ســفرهای دیگر، 220 هزار تومان در نظر گرفته شــده 
است.ماجرا زمانی جالب تر می شود که بدانیم »حمایت از بخش 
میراث فرهنگی« بهانه ای برای افزایش عوارض خروج از کشور 
قرار گرفته اســت.این نکته را علی اصغر مونسان،رئیس سازمان 
میراث و گردشگری تایید می کند و می گوید در افزایش عوارض 
خروج از کشــور باید به این موضوع توجه شــود که خروج دو 
برابری گردشگر نسبت به ورود آن اتفاق خوبی نیست.مونسان 
می گوید: پیشتر از هر عوارض خروجی مبلغی معادل 10 هزار 
تومان به ســازمان میراث اختصاص می یافت و با این افزایش 
مبلغ اختصاصی به سازمان 40 هزار تومان خواهد شد.بر اساس 

آنچه رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
می گوید این مبلغ قرار اســت برای عوارض خروج، به توســعه 
زیرساخت ها و تاسیسات گردشگری و حمایت از بخش میراث 
فرهنگی و صنایع دســتی اختصاص یابد که در کل مبلغی در 
حدود 160 میلیارد تومان می شود.محمدباقر نوبخت؛ سخنگوی 
دولت هم در برابر موج این انتقادها آن را »مشــارکت عمومی« 
می داند و از مردم می خواهد همانطور که به کشــورهای دیگر 
می رویم، به کشــور خودمان هم توجه نشان دهیم.وی با کنایه 
به »دارندگی و برازندگی« اشــاره کرده و می گوید: افرادی که به 
کشورهای خارجی می روند یک مقدار هم به گردشگری کشور 

خودشان کمک کنند. 

 تامین بار مالی بیمه سلامت
امــا رئیس دفتر رئیس جمهور معتقد اســت درآمد حاصل از 
افزایش عوارض خروج از کشــور و کاهش بودجه یارانه نقدی، 
صرف مواردی چون بیمه ســامت و کمک به اقشــار ضعیف 
جامعه می شــود.واعظی می گوید: کسانی که بودجه را طراحی 
کردند به دنبــال این بودند که در این بودجه موضوع عدالت و 
رسیدگی به طبقات محروم جامعه بیشتر مورد توجه قرار گیرد. 

رئیس جمهور هم قول داده اند که تا ســال 1400 فقر مطلق را 
از بین ببرند. 

 مخالفان چه می گویند؟
اما دیدگاه های مخالفان این لایحه نیز شنیدنی است: برای مثال 
رئیس جامعه تورگردانان ایران معتقد است افزایش سه برابری 
عوارض خروج از کشور، تنبیه و جریمه مردمی است که قصد 
سفر به خارج از کشور را دارند. ابراهیم پورفرج می گوید:هیچ وقت 
منافعی که از جیب مردم تامین و یا به آن ها تحمیل شده باشد را 
نمی خواهیم و این کار را انصاف نمی دانیم.سخنگوی کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس هم معتقد اســت پیشنهاد دولت برای 
افزایش عوارض خروج از کشور از 75 به 220، 330 و 440 هزار 
تومان به ازای تعداد ســفرها مورد مخالفت نمایندگان مجلس 
قرار می گیرد.بر اســاس آنچه سعید باســتانی می گوید حدود 
10 میلیون نفر مســافر در طول ســال برای سفرهای زیارتی، 
تحصیلی، کاری و تفریحی از کشــور خارج می شوند و البته از 
تعداد مســافرانی که برای تفریح از کشور خارج می شوند آمار 
دقیقی در دست نداریم.به گفته وی اگر استدلال دولتمردان این 
باشد که هموطنانی که به خارج از کشور سفر می کنند، درآمد 
بالایی دارند پس باید هزینه »خوشگذرانی شان« را هم بپردازند، 
باید گفت وقتی مشخص نیست چه میزان از سفرها سفرهای 
تفریحی اســت چرا باید آحاد مردم را درگیر تصمیمی کرد که 

موجب مضاعف شدن فشار اقتصادی بر مردم می شود؟
سیده فاطمه ذوالقدر، عضو هیئت رئیسه کمیسیون فرهنگی 

مجلــس نیز این افزایش را منطقی نمی دانــد و می گوید: این 
استدلال که مســافرانی که به خارج سفر می کنند، پول دارند 
و باید هزینه  بیشــتری برای این کار بپردازند استدلال درستی 

نیست.
 منتظر واکنش نمایندگان مجلس می مانیم

همه این ها در حالی اســت که می دانیم در صورت رقم خوردن 
چنین افزایشی، هزینه چند میلیون تن از هموطنانمان که سالانه 
به قصد شرکت در حج زیارت عتبات عالیات یا حضور در مراسم 
باشکوه اربعین حسینی سفر می کنند یا دانشجویان ایرانی که در 
دیگر کشورها مشغول به تحصیل اند، استادان یا پژوهشگرانی که 
در همایش های بین المللی حضور می یابند به طرز چشمگیری 
افزایش خواهد یافت.حالا باید منتظر واکنش نمایندگان مجلس 

به این بخش از لایحه بودجه و تعیین تکلیف آن ماند.

واکنش ها به افزایش 3 تا 6 برابری عوارض خروج از کشور

وقتی »گردشگری« قربانی حمایت از » میراث فرهنگی « می شود 

مدیرعامل سازمان انتقال خون:

 معاون تحقیقات و فناوری وزیر بهداشت خبر داد

رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران اعلام کرد

 »اهدای خون« 
محافظه کارانه می شود

افزایش 5 تا 6 درصدی بودجه پژوهشی وزارت بهداشت در سال 97

 کوتاهی سازمان آمار 
در اعلام دقیق اطلاعات معلولان

ایســنا: مدیرعامل ســازمان انتقــال خون، اهــدای خون 
محافظه کارانه و مدیریت خون بیماران را از مهم ترین اقدامات 
این ســازمان طی چهار سال آینده دانســت.دکتر علی اکبر 
پورفتح الله با اشــاره بــه اقدامات پیش روی ســازمان انتقال 
خــون طی چهار ســال آینده، گفــت: در دوره جدید، انرژی 
ســازمان انتقال خون معطوف به تغییر نگاه جامعه پزشکی و 
تجویزکنندگان خون و فراورده های خونی، از انتقال خون آزادانه 
و لیبرال به ســمت انتقال خون سختگیرانه و محافظه کارانه 
است. همچنین تاش می کنیم تا به جای خون کامل، بیشتر 
اجزای خون و فراورده های مناســب تر خونی مانند پاکت که 
کیفیت بهتری داشــته و زیرساخت هایشان را ایجاد کرده ایم، 
تجویز شود. بنابراین مفهومی ندارد بیمار نیازمند پاکت را با 
پاسمای 6 فرد مختلف مواجه کنیم، درحالی که می توانیم با 
تزریق مستقیم پاکت نیاز بیماران را برطرف کنیم.وی افزود: 
مدیریت خون بیمار مجموعه روش ها و فعالیت هایی است که 
بر اساس آن خون خود بیمار مدیریت شده و نیاز بیمار به خون 
دیگران به حداقل ممکن می رسد. باید توجه کرد که این برنامه 
بسیار موفقی اســت که در دنیا تجربه ای مناسب و با نتیجه 

مثبت بوده است.

گروه جامعه : معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــکی با اشــاره به این که از یک درصد 
بودجــه تحقیقات ســال 96 تا کنون فقــط 11 درصد آن 
تخصیص یافته است، گفت: معمولاً دولت ها وقتی از لحاظ 
مالی دچار مشکل می شوند از بودجه تحقیقات کم می کنند. 
دکتر رضا ملک زاده در نشست رسانه ای دیروز خود در پاسخ 
به قدس با اعام این مطلب افزود: البته در سال های گذشته 
بودجه های تحقیقاتی در سطح مناسبی تخصیص پیدا کرد 
به طوری که در سال 95 هفتاد و پنج درصد بودجه محقق 
شــد و به همین دلیل در پژوهش جهــش خوبی را تجربه 
کرده ایــم. وی در همین زمینه از افزایــش 5 تا 6 درصدی 
بودجه پژوهشی وزارت بهداشت در سال 97 خبر داد و گفت: 
با این وجود بودجه تحقیقاتی ما خیلی کم است.وی در پاسخ 
به پرســش دیگر قدس درباره فعالیت کمیته های اخاق در 
حوزه پژوهش هم گفت: برای نظــارت در این زمینه عاوه 
بر ایجاد 143 کمیته اخاق در دانشــگاه های علوم پزشکی 
نظام نوین اطاعات پژوهش پزشــکی را راه اندازی کرده ایم. 

وی رونمایی رســمی از 12 سامانه اطاعاتی در روز گذشته 
را در چارچوب نظام یاد شده خواند گفت: مثاً با راه اندازی 
ســامانه مجات نامعتبر و جعلی نام دو هزار مجله که بدون 
داوری علمی چاپ و انتشار و فقط با انگیزه سودجویی منتشر 
می شود در این پایگاه آمده است تا محققان و اعضای هیئت 
علمی آشنایی لازم را پیدا کنند و از همکاری با این مجات 
خــودداری کنند. وی در ادامه و در پاســخ به قدس درباره 
نحوه تخصیص بودجه به مراکز تحقیقاتی گفت: تخصیص 
بودجه بر اساس رتبه بندی است. عاوه بر این عملکرد مراکز 
پژوهشی و حتی محققین نیز مورد لحاظ قرار می گیرد. با این 
وجود مهمترین عاملی که سبب می شود تا بودجه ها در مسیر 
درست صرف شــود ارائه آن ها به محققانی است که سابقه 
پژوهش هــای مثبت را دارند.ضمن این که بودجه به صورت 
چند مرحله ای پرداخت می شــود.وی در خاتمه در پاسخ به 
سوال خبرنگاری گفت: اگرچه ایده زیاد است اما معمولاً در 
دنیا 10 درصد بودجه های پژوهشی منتج به فناوری و ثروت 

می شوند که این موضوع تقریبا در ایران هم صدق می کند. 

فارس:رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران گفت: هنوز 
در سرشماری های نفوس و مسکن اطاعات دقیقی در زمینه 

معلولیت در کشور دریافت نمی شود.
سید حسن موسوی چلک افزود: قبول کنیم شهر با معلولان 
نامهربان است، فراموش نشود اگر معلولان فرصت های برابر 

داشته باشند توانایی شان را به منصه ظهور می رسانند.
نمونه آن در فعالیت های ورزشی، قرآنی و سیاسی و... است. 
هنوز در سرشماری های نفوس و مسکن اطاعات دقیقی در 
زمینه معلولیت در ایران دریافت نمی شود که با هیچ دلیلی 

قابل توجیه نیست.
موسوی چلک گفت: سیستم رصد مستمر به صورت علمی 
نداریم و مشــکات متعدد دیگر که نشان می دهد با وجود 
همه اقدامات انجام شده، هنوز با شرایط مطلوب فاصله بسیار 
داریم و هنوز فکر می کنیم توانایی فقط در جواب دادن تلفن 
به صورت اپراتور اســت.وی در خصوص ارسال لایحه برای 
بازنگری قانون حمایت از معلولان، گفت: انتظار این اســت 
که مجلس در تصویب آن تســریع کند تا دست کم بتوان 
در قانون بودجه 97، دولت، منابــع لازم برای اجرای آن را 

پیش بینی کند.

*خسرو معتضد
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